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N
a transformatorskoj stanici

Beograd 3 u toku su radovi druge

faze rekonstrukcije u sklopu

koje se trenutno radi rekonstrukcija

sabirnica, DV poqa u RP 110 kV, podi-

zawe VN opreme 110 kV i izrada teme-

qa portala. U drugoj fazi rekonstruk-

cije planirana je kompletna zamena vi-

sokonaponske opreme u RP 110 kV i 220
kV, kao i ure|aja za{tite i upravqawa.

U DV poqu 110 kV E09, za DV 129
B/2 – pravac Beograd 19 ura|eni su

temeqi prekida~a, strujnih mernih

transformatora i izlaznih rastavqa-

~a i podignuta je visokonaponska

oprema. U trafo poqu 110 kV E03 -
pravac trafo T1 ura|eni su temeqi

naponskih mernih transformatora i

pola`u se kablovi ka trafou 220/110
kV T1 i ormanu tercijera. Povezuju se

ormani podrazvoda u relejnoj ku}ici

za spojno poqe E04. Tako|e, vr{i se

iskop zemqe za izradu temeqa porta-

la u RP 220 kV. Zamena popre~nih veza

u RP 220 kV u rasponu od poqa D01
do D05 je zavr{ena.

Rekonstrukciju TS Beograd 3 vo-

di Centar za investicije JP EMS, iz-

vo|a~ radova je PD Elektroistok -
Izgradwa, a sve projekte uradio je PD

Elektroistok - Projektni biro. Sve

aktivnosti obavqaju se u saradwi sa

Pogonom Beograd, Pogonom Tehnika,
Direkcijom za upravqawe i EDB.

M. B.

2 INVESTICIJE

TS 220/110 kV BEOGRAD 3

Druga faza rekonstrukcije

TS 400/110 kV Jagodina 4

Pripreme za ugradwu novog transformatora

P
onu|a~i koji su koji su konkurisali za izvo|ewe gra|evin-

skih radova na 400/110 kV Jagodina 4 obi{li su sredinom

aprila taj objekat u prisustvu predstavnika Centra za in-

vesticije i Pogona Kru{evac.
Po~etak gra|evinskih radova za ugradwu drugog transforma-

tora se o~ekuje po potpisivawu ugovora za izvo|ewe gra|evin-

skih radova. U sklopu tih radova vr{i}e se i opremawe dva tran-

sformatorska poqa, jednog 400 kV i jednog 110 kV, kao i produ-

`ewe cevnih sabirnica u razvodnom postrojewu 400 kV.

B. J. – M.B



U
sklopu prve etape druge faze iz-

gradwe TS 400/110 kV Beograd 20
u RP 110 kV i RP 400 kV, sredinom

aprila po~ela je monta`a cevnih sabir-

nica.
Predvi|eno je da podizawe cevnih

sabirnica u RP 110 kV traje dve nedeqe,
a u me|uvremenu }e biti montirani no-

sa~i sabirnica u RP 400 kV.Monta`a sa-

birnica u RP 400 kV planirana je sredi-

nom maja. Iskustva koja su EMS-ovi

stru~waci stekli pri ugradwi sistema

400-kilovoltnih cevnih sabirnica pri-

likom izgradwe Trafostanice Jagodina

4 primewuju se i u 400-kilovoltnom raz-

vodnom postrojewu nastaju}e TS Beo-

grad 20.Re~ je o inventivnom re{ewu ko-

je neutrali{e ulegawe cevnih sabirnica

gde su rasponi ve}i, a koje su smislili

EMS-ovi elektroin`eweri u saradwi s

vode}im nau~nicima i stru~wacima u

Srbiji.
Do sada je u sklopu druge faze iz-

gradwe te izuzetno zna~ajne Trafosta-

nice izgra|ena komandna zgrada, hi-

drantska mre`a, montirana su dva ener-

getska transformatora 400/110 kV
ukupne instalisane snage 600 MVA, kao

i nosa~ visokonaponske opreme opreme

u RP 400 kV i RP 110 kV.
U prethodnoj fazi izgradwe TS Be-

ograd 20, izgra|en je pristupni put du-

`ine gotovo 700 metara,ura|ena je nive-

lacija terena, izgra|eni relejne ku}ice,
jama za uqe i uqna kanalizacija, temeqi

transformatora...
Izgradwom TS 400/110 kV Beograd

20,sasvim razumqivo - postrojewa zna~aj-

nog za ceo elektroenergetski sistem

Republike,omogu}ava se daqi razvoj pre-

nosne mre`e u Beogradu i pove}ava se

sigurnost i kvalitet napajawa elektri~-

nom energijom potro{a~a u centralnim

delovima Beograda.
Izgradwom TS Beograd 20 rukovodi

Centar za investicije JP EMS,a izvo|a~

radova je PD Elektroistok – Izgradwa.
Projekte prve etape druge faze izra-

dio je Energoprojekt ENTEL,dok je pro-

jekte prve faze prve etape realizovalo

PD Elektroistok - Projektni biro.
R. E.

INVESTICIJE 3

IZGRADWA TS 400/110 kV BEOGRAD 20

Po~ela monta`a cevnih sabirnica
Podizawe cevnih sabirnica u RP 110 kV traja}e dve nedeqe, monta`a

sabirnica u RP 400 kV sredinom maja
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N
ovi saziv Upravnog odbora JP

Elektromre`a Srbije odr`ao

je u petak 12. aprila prvu re-

dovnu sednicu. Sednicu je vodio novi

predsednik UO dr Milija Bulato-

vi}, a prisustvovali su joj svi ~lano-

vi tog tela: mr Dragan Veqi}, Slo-

bodan Orli}, Vidoje Jevremovi},
Aleksandra Nauparac i Blagoje

Coni}, kao i ~lanovi iz reda zapo-

slenih Tawa Gavrilovi}, Brani-

slav \uki} i Milovan Andri}. Na

sednici je bio prisutan i generalni

direktor JP EMS Nikola Petrovi},
kao i predstavnik resornog mini-

starstva, pomo}nik ministra Dejan

Trifunovi}.

Prva sednica novog saziva pru`i-

la je priliku ~lanovima Upravnog od-

bora da se upoznaju i izraze uverewe

da }e uspe{no obavqati poverene du-

`nosti.
Predsednik UO, dr Milija Bula-

tovi},ekspert je u oblasti energeti-

ke, a doktorirao je na temu iz obla-

sti obnovqivih izvora energije. Za-

poslen je u JKP Beogradske elektrane,
gde je obavqao niz funkcija, izme|u

ostalih i direktorsku. Dr Milija Bu-

latovi}, pozdravqaju}i prisutne, iz-

razio je nadu da }e uspe{no sara|iva-

ti i naglasio da mu je ~ast {to se na-

lazi na mestu predsednika Upravnog

odbora preduze}a kao {to je EMS.

Pomo}nik ministra energetike,
razvoja i za{tite `ivotne sredine

Dejan Trifunovi} istakao je da je

JP EMS preduze}e kqu~nog zna~aja za

elektroenergetski sistem Srbije, i

podsetio prisutne na aktivnosti

Ministarstva u reformi energetskog

sektora, u kojima predstavnici JP

EMS imaju zapa`enu ulogu. Trifuno-

vi} je dodao da je namera Ministar-

stva da oja~a komunikaciju sa menax-

mentom i upravnim odborima preduze-

}a iz svog sektora.
Generalni direktor Nikola Pe-

trovi} iskoristio je priliku da po-

zdravi prisutne, po`eli im sre}u u

radu i jo{ jednom naglasi kako su naj-

vredniji resurs JP EMS upravo wego-

vi stru~waci.

M. B. – M. V.
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PRVA REDOVNA SEDNICA NOVOG SAZIVA UO JP EMS

Novi predsednik Upravnog odbora - dr Milija Bulatovi}
Prisutni izrazili uverewe da }e uspe{no sara|ivati – Na sednici i

pomo}nik ministra energetike Dejan Trifunovi}

Predsednik UO dr Milija Bulatovi} i ~lan UO Aleksandra Nauparac

sa pomo}nikom ministra energetike Dejanom Trifunovi}em

Generalni direktor JP EMS Nikola Petrovi} prisustvovao

je sednici Upravnog odbora



N
ovi direktor EMS-ove Direk-

cije za prenos elektri~ne

energije je Dragan An|elko-

vi}. Ovo }e svakako da bude zanimqi-

va godina za An|elkovi}a po{to u

2013. obele`ava i ~etvrt veka otkako

je u na{em Javnom preduze}u.
Na mestu direktora Direkcije za

prenos nasledio je mr ^edomira

Pono}ka, koji je imenovan direkto-

rom TE Nikola Tesla.
Direktor An|elkovi} bavi}e se

koordinacijom poslovawa i rada po-

gona podru~ja prenosnog sistema. On

}e da organizuje i prati pripremu i

realizaciju programa poslovawa Di-

rekcije za prenos elektri~ne energi-

je, koordiniraju}i i sa EMS-ovim

Centrom za investicije i Centrom za

komercijalne poslove.
- Jedan od prvih poslova u saradwi

s direktorima svih Pogona prenosa i

wihovim saradnicima bi}e realiza-

cija nove sistematizacije u na{em

Preduze}u, koja se o~ekuje. Te`wa no-

ve sistematizacije je realan opis

radnih mesta svih zaposlenih u Di-

rekciji za prenos elektri~ne energi-

je, - ka`e direktor An|elkovi} i do-

daje: - Slede}i zadatak je ostvarivawe

politike unapre|ewa radnog procesa

u Direkciji za prenos i, posebno, uz

nagla{enu brigu o zaposlenima koji

sada rade te{ke poslove.

Direktor An|elkovi} isti~e da

je podjednako zna~ajno i uspe{no iz-

vr{avawe zadataka u starawu o elek-

troenergetskom sistemu – uz pravil-

no odr`avawe i pravovremene i pot-

pune remonte u skladu s pravilnicima

i svim tehni~kim aktima koji su na

snazi u JP EMS. Me|utim, pogonska

spremnost elektroenergetskog si-

stema zavisi i od brige da se unapre-

de i modernizacije objekata Elektro-

mre`e Srbije primenom najnovijih

tehnolo{kih i tehni~kih re{ewa.
Shodno tome, rekonstrukcija na{ih

objekata izvanredno je zna~ajna, a An-

|elkovi} }e i ubudu}e da bude i ko-

ordinator za rekonstrukcije.
P. Batini}

6 RAZGOVOR

N
edavno smo u listu EMS pisali

o AERS-ovoj prezentaciji „Ce-

ne i Tarife“ i u sklopu toga

metodologiji za odre|ivawe cena u

kojoj je maksimalno odobreni prihod

energetskih subjekata izuzetno bitan

element.
Maksimalni iznos prihoda energet-

skog subjekta (MOP) je onaj iznos kojim

se u regulatornom periodu nadokna|uju

svi opravdani tro{kovi koji nastaju

obavqawem regulisane energetske de-

latnosti i odgovaraju}i povra}aj na re-

gulisana sredstva.
MOP u odre|enom periodu defini-

san je operativnim tro{kovima i tro-

{kovima amortizacije u dinarima, sto-

pom povra}aja na regulisana sredstva

koja se obra~unava kao ponderisana pro-

se~na cena kapitala izra`ena procenti-

ma, zatim vredno{}u regulisanih sred-

stava,ostalim prihodima kao i korekci-

onim elementom a sve iskazano tako|e u

dinarima.

MOP u odre|enom periodu kod jav-

nog snabdeva~a sa~iwavaju operativni

tro{kovi, tro{kovi amortizacije, tro-

{kovi nabavke elektri~ne energije

ukqu~uju}i i sve zavisne tro{kove na-

bavke elektri~ne energije,tro{kovi ko-

ri{}ewa prenosnog sistema, tro{kovi

kori{}ewa distributivnog sistema, na-

knada u ime rizika naplate potra`ivawa

i korekcioni element u tom periodu i

sve izra`eno u dinarima.
P. B.

CENE I TARIFE

Maksimalno odobreni prihod energetskih subjekata

EMS-ova DIREKCIJA ZA PRENOS ELEKTRI^NE ENERGIJE

Dragan An|elkovi} na ~elu „Prenosa“

Gotovo tri decenije uz VN postrojewa

Dragan An|elkovi} je ro|en 1960. godine u Pri{tini gde se {kolovao i za-

vr{io Elektrotehni~ki fakultet na odseku Energetika.Po~eo je da radi u Slu-

`bi elektroodr`avawa u Topionici bakra Bor 1985. godine. Od 1988. godine

radio je u Dispe~erskom centru u tada{woj kosovskoj elektroprivredi. Inte-

gracijom srpske elektroprivrede, neki delovi kosovske elektroprivrede pri-

pojeni su tada{wem Elektroistoku,prete~i dana{weg EMS-a.Formirani su mre-

`no-regionalni centri. An|elkovi} je radio u Mre`no-regionalnom centru

Obili} kao dispe~er a zatim i kao rukovodilac tog MRC-a.Potom je bio ruko-

vodilac Slu`be eksploatacije. Od 1999. godine anga`ovan je u Ni{u (u sastavu

Pogona prenosa Kru{evac) na poslovima odr`avawa zadu`en za dalekovode i

trafostanice.Od 2009. godine u Tehnici je postao rukovodilac Slu`be za vi-

sokonaponsku opremu. Rukovodilac Sektora za visokonaponska postrojewa po-

stao je 2012. godine. O`ewen je i ima dve }erke.



M
ilorad Pavlovi} novi je di-

rektor EMS-ovog Pogona Teh-

nika. Na tom mestu nasledio je

Milorada Coli}a,koji je sada pomo}-

nik izvr{nog direktora za prenos elek-

tri~ne energije.
- U prvim danima, do kraja aprila

ciq mi je da sagledam stawe – ko, {ta i

kako radi i da zajedno odr`imo konti-

nuitet aktivnosti. Tako|e, i da uo~im

probleme, a od maja nastoja}emo da una-

predimo radne procese. Zbog toga sam

najpre obavio konsultacije na nivou

Tehnike s predstavnicima svih sekto-

ra. Traju pojedina~ni sastanci sa sva-

kim od sedam sektora – Telekomunika-

cije, Merewa, Relejna za{tita i lokal-

no upravqawe,Visokonaponska postro-

jewa, Eksploatacija i razvoj, Za{tita

`ivotne sredine i protivpo`arna za-

{tita i Dalekovodi. Na ~elu tih sek-

tora su iskusni rukovodioci, koji ima-

ju veliko znawe i, razumqivo, o~ekujem

zna~ajnu pomo} tih qudi. Neophodno je

imenovati i nove rukovodioce Sekto-

ra za dalekovode i Sektora za Z@S i

ZOP. Bitno je da saradnici imaju zna-

wa pa se mogu o~ekivati dobri rezul-

tati, - ka`e Pavlovi}. - Tehniku, u ne-

deqama koje dolaze, osim uobi~ajenih

poslova poput pokretawa i izrade teh-

ni~kog dela tendera za razne javne na-

bavke, o~ekuje i re{avawe raznih

stru~nih interesantnih pitawa kao

npr. pojava korone i weni efekti na

400-kilovoltni dalekovod Ni{ 2 - Le-

skovac 2 - Vrawe 4 - granica Makedoni-

je,realizacija javne nabavke zamene "de-

belih" provodnika na prelazu Dunava

na DV 220 kV Beograd 8 - HIP 2 i DV

400 kV Beograd 8 - Pan~evo 2, zavr{e-

tak popravke transformatora 400/220
kV 400 MVA iz TS Obrenovac A

„Italtrafo“ u Ripwu, gde na popravku

~ekaju i transformatori „Kon~ar“
400/110 instalisane snage 300 MVA iz

TS Subotica 3 i 220/110 snage 150
MVA iz TS Zrewanin 2, - dodaje on.

Po{to u Tehnici a`uriraju tehni~-

ke normative, pristupi}e se i izradi

novih pravila, uputstava, internih do-

kumenata i drugog. Tehni~kim normati-

vima propisuju se kvalitet opreme, na-

~in odr`avawa i sli~no. Osnovna ideja

je,dakle,skra}ivawe procedura i efika-

snije odlu~ivawe. Traju i aktivnosti na

supstituciji nedavno ukiknutih stru~-

nih komiteta.
U aprilu je formirana Radna grupa

za upravqawe i pogon, koja bi trebalo

da zameni prethodno postoje}i komi-

tet. Radnu grupu za upravqawe i pogon

sa~iwava}e svi rukovodioci iz Tehnike

a, s druge strane, rukovodioci Eksploa-

tacije, regionalnih dispe~erskih cen-

tara i predstavnici Direkcije za upra-

vqawe.Radna grupa ve} se sastala.Na ~e-

lu joj je Branko [umowa,a predvi|eno

je da se predsedavaju}i mewaju svake go-

dine i da jednom to bude ~ovek iz Di-

rekcije za upravqawe, a slede}e iz Teh-

nike. Svakako, takav redosled poteza

govori o nastojawu da sistematizacija

koja se o~ekuje zna~ajno ubrza procese

odlu~ivawa a direktor Pavlovi} isti~e

da su upravo to pravci intenzivnog an-

ga`mana u narednim danima.
Pavlovi} ka`e da u je u Pogonu Teh-

nika 90 zaposlenih i da ve}ina sektora

smatra da je neophodno jo{ kadrova

zbog obima i raznovrsnosti poslova.
Osim toga, prema wegovim re~ima, izve-

stan problem, prevashodno upravqa~ki

i komunikacioni, je i {to zaposleni u

Tehnici rade na ~etiri lokacije u Beo-

gradu – u objektima u Roviwskoj ulici,
Ulici Vojvode Stepe,Kraqice Natalije

i u Kneza Milo{a.
Jo{ jedna stru~na aktivnost je pred

poslenicima Tehnike, nagla{ava Pavlo-

vi}. Naime, o~ekuje se i zna~ajnije u~e-

{}e in`ewera iz Tehnike na predstoje-

}em savetovawu CIGRE Srbije na Zlati-

boru.
Predrag Batini}
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NEDAVNE PROMENE U EMS-ovom POGONU TEHNIKA

Milorad Pavlovi} direktor Tehnike

Pavlovi}eva posve}enost tehnici i dalekovodima

Milorad Pavlovi} ro|en je 1956. godine u Smederevu, a tu je zavr{io ~eti-

ri razreda osnovne {kole, a zatim ~etiri razreda u N. Beogradu. Zavr{io je Ma-

temati~ku gimnaziju u Beogradu 1974. godine, a 1980. godine Energetski smer

Elektrotehni~kog fakulteta,na smeru elektroenergetski sistemi,tako|e u Be-

ogradu prose~nom ocenom 8,55.Diplomski rad odbranio je kod prof.dr Gojka

Mu`deke a tema je bila „Dalekovodi 750 kV“. Profesor Mu`deka u to vreme

je „dr`ao“ Prenos elektri~ne energije u kojem je iscrpno predavao deo koji se

odnosi na mehani~ke i elektri~ne karakteristike nadzemnih vodova. Pavlovi}

i dan-danas ima svesku sa tih predavawa.
Od decembra 1980. zaposlen je u EMS-ovom prethodniku Elektroistoku kao

in`ewer za dalekovode u Slu`bi za dalekovode gde je pro{ao vi{e stepenica

i obavqao razne poslove vezane za dalekovode 110,220 i 400 kV.Rukovodilac te

Slu`be u Tehnici postao je 2001. godine i na tom mestu nasledio popularnog

Zorana Vu~kovi}a.
O`ewen je i ima dva sina.



T
radicionalno jednodnevno oku-

pqawe zaposlenih u JP Elektro-

mre`a Srbije koji se bave anti-

korozivnom za{titom, koje se organi-

zuje ve} 11 godina, odr`ano je pro-

{log meseca na planini Maqen, na

oglednim parcelama na Mraviwcima,

jo{ pod belim pokriva~em. Odli~ne

vremenske prilike omogu}ile su uspe-

{nu razmenu i unapre|ewe iskustava

predstavnika svih EMS-ovih pogona

prenosa. Kao i pro{lih godina prisu-

stvovali su i predstavnici proizvo-

|a~a antikorozivne za{tite. Svaki

proizvo|a~ dobio je oglednu parcelu

na kojoj je zastupqena neka tehnolo-

gija antikorozivne za{tite i to na

dalekovodima 204 TS Bajina Ba{ta –
TS Beograd 3, 213/1 TS Bajina Ba{ta

– TS Obrenovac A i 227/1 TS Bajina

Ba{ta – TS Vaqevo 3.
Organizovawe obilaska i razmenu

organizovali su direktor Pogona pre-

nosa Vaqevo Dragomir Kosti} i Slu-

`ba za odr`avawe DV-a Pogona Vaqevo,
a iskustava prisustvovali su mnogi

EMS-ovci – Ilija Cvijeti}, izvr{ni

direktor za upravqawe i tr`i{te,Dra-

gan Karanovi}, Branko [umowa,
Qubica Jak{i}, Valerijan Aksi},
Rade Vojnovi}, Bora Le~i}, Neboj-

{a Bungurovi}, Sava Isakov, Nenad

Sretenovi}, Maja Adamovi}, Miro-

slav Petrovi} i mnogi drugi.Na ogled-

noj parceli u mraviwcima bilo je goto-

vo 60 EMS-ovaca.
Od proizvo|a~a bili su predstav-

nici Pomoravqa a.d. Ni{, Zvezde - He-

lios Gorwi Milanovac, Tikurila [a-

bac, Henkel Beograd, i drugi, a izvo-

|a~a radova Korad G Koceqeva pred-

stavqali su Dragutin i Vlada

Sre}kovi}. Dakako, bio je i pred-

stavnik projektanata – PD Elektroi-

stok Beograd.
Ve} du`e od decenije razmena is-

kustava u antikorozivnoj za{titi

obavqa se na gotovo istovetnim par-

celama. Jedan od tih dalekovoda, na

primer, u potpunosti je antikoroziv-

no za{ti}en pro{le godine pa je

predlo`eno da se „otvore“ nove

ogledne parcele za novije vrste anti-

korozivne za{tite dalekovoda {to

}e Pogon Tehnika u saradwi sa Pogo-

nom Vaqevo pripremiti u 2013. godi-

ni.
- U JP EMS u primeni su slede}i

sistemi AKZ: dvokomponentne boje na

bazi epoksida, jednokomponentne bo-

je na bazi akril-vinila i DUPLEX
(toplo cinkovawe i farbawe). Svi ti

sistemi mogu da se urade u nekoliko

kombinacija kako bi se postigla {to

boqa AKZ-a. Tehnologija antikoro-

zivne za{tite obuhvata pripremu po-

vr{ine ~i{}ewem ru~no - mehani~kim

alatima. Za{tita metala premazom bo-

ja produ`ava vek trajawa ~eli~ne kon-

strukcije. Sistem AKZ podrazumeva

da se boje nanose u dva ili tri sloja

u zavisnosti od primewene tehnolo-

gije AKZ. Premazi su (zavisi od siste-

ma AKZ): prajmer, osnovni i zavr{ni,
koji se mo`e nanositi i u dva sloja.
Za obnavqawe AKZ postoje}ih DV

stubova u primeni je sistem na bazi

debeloslojnog akril-vinila u dva

sloja. Sistem AKZ novih stubova je

DUPLEX. Brzina izvo|ewa radova je

bitna, jer od toga zavisi trajawe is-

kqu~ewa dalekovoda. Pritom nikako

ne zanemarujemo zna~aj cene AKZ ra-

dova. Tako|e, vodi se ra~una i o agre-

sivnosti sredine u kojem se nalaze

stubovi (industrijske i gradske

oblasti, oblasti sa pove}anim aero-

zaga|ewem). Ciq je brz i efikasan si-

stem AKZ, - isti~e Goran \uri}, ru-

kovodilac Slu`be odr`avawa dale-

kovoda u Pogonu Vaqevo, koji je zna-

~ajno doprineo organizaciji okupqa-

wa u Mraviwcima.
Predrag Batini}
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Unapre|ewe iskustava u AKZ za{titi
Na oglednim parcelama na Mraviwcima tradicionalno se okupilo 60-

tak EMS-ovaca, predstavnici proizvo|a~a antikorozivne za{tite, iz-

vo|a~a radova i projektanata



P
redstavnici JP EMS odr`ali

su nedavno sa predstavnicima

PD Elektrosrbija Kraqevo niz

sastanaka ~ija tema je bila obezbe|e-

we iskqu~ewa neophodnih zbog na-

stavka rekonstrukcije dalekovoda DV

110 kV br. 106A/2/3 TS Vaqevo 3 – TS

Loznica – HE Zvornik i DV 110 kV br.

106B/2/3 TS Vaqevo 3 – TS Ose~ina –

HE Zvornik. Sastanci su odr`ani u

Direkciji za upravqawe prenosnim si-

stemom i Direkciji EMS-a.

Zbog pripremnih radova, potreb-

no je obezbediti dva dana iskqu~ewa

DV106A/2 i DV106B/2 i DV 106A/2 i

DV 106B/3, kao i dva dana neprekid-

nog iskqu~ewa zbog radova i antiko-

rozivne za{tite na stubu 113 u TS

Ose~ina. Tim radovima stvara se bez-

naponsko stawe na strani 110 kV TS

Ose~ina, TS Krupaw i TS Qubovija,

{to }e podrazumevati i redukcije is-

poruke elektri~ne energije u tom

konzumnom podru~ju.

Planirano je da se radovi na stu-

bu 113 i na deonicama „D“ i „F“ iz-

vode subotom i nedeqom u maju, u ter-

minima koji najvi{e odgovaraju Elek-

trosrbiji Kraqevo i nadle`nim PDC

Loznica i PDC Vaqevo.

Prvobitno je planirano da se to-

kom iskqu~ewa potro{a~i TS Krupaw

i TS Ose~ina napajaju iz pravca Lo-

znice i Le{nice, uz delimi~nu reduk-

ciju potro{we u Krupwu i Ose~ini,

dok bi se potro{a~i TS Qubovija i

rudnik Veliki Majdan napajali iz

pravca Bratunca.

Po re~ima Gorana \uri}a,

dipl.el.in` iz Pogona podru~ja pre-

nosnog sistema Vaqevo, takvo napaja-

we bilo bi nedovoqno, a obavqalo bi

se 35-kilovoltnim dalekovodima koji

~esto nisu u funkciji i samim tim su

nepouzdani.

U razgovoru sa izvo|a~em radova

postignut je dogovor da se zamena fa-

znih provodnika i za{titnog u`eta u

prvim rasponima od stuba 113 (kod

TS Ose~ina) izvode subotom i nede-

qom u trajawu 12 ~asova i da se po za-

vr{etku dnevnih radova dalekovodi

106A/2 i 106B/2/3 ukqu~uju u ve~er-

wim satima.

Elektrosrbija nije dala sagla-

snost da se radovi izvode uz nepre-

kidno iskqu~ewe dva puta u trajawu

od 36 ~asova, pa se pristupilo tra`e-

wu novog re{ewa. Postignut je dogo-

vor da Centar za investicije i Pogon

prenosa zatra`e od Projektnog bi-

roa mi{qewe povodom mogu}nosti iz-

gradwe provizorijuma kod TS Ose~i-

na ~ijom bi se izgradwom izbeglo bez-

naponsko stawe TS Ose~ina, TS Kru-

paw i TS Qubovija.

Provizorijum bi se izveo posta-

vqawem dva ili tri privremena stuba

kod TS Ose~ina ili postavqawem

privremenog stuba koji bi dalekovo-

de uveo direktno na sabirnice u TS

Ose~ina. Tako|e, dogovoreno je da se

razmotri mogu}nost izgradwe novog

stuba kod TS Ose~ina, ili da se re-

konstrukcijom postoje}eg rastereti

stub 113 na kome su trenutno tri da-

lekovoda i uvod u TS Ose~ina.

Na sastancima je istaknuta neop-

hodnost povezivawa TS Qubovija na

DV 110 kV iz pravca Republike Srp-

ske (BiH), ~ime bi taj pravac dobio

napajawe i sa druge strane. To re{e-

we predvi|eno je i Planom razvoja

prenosnog sistema.

Posebno je istaknuta dobra sa-

radwa PD Elektrosrbija Kraqevo i

Direkcije za upravqawe i Direkcije

za prenos JP EMS. Predstavnici

preduze}a saglasili su se da je za pri-

premu radova poput rekonstrukcije

dalekovoda uvek potrebno organizo-

vati sastanke na kojima bi se dijalo-

gom i analizom prona{la najboqa re-

{ewa.

S.S. – M. B.
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NASTAVAK REKONSTRUKCIJE DALEKOVODA U ZAPADNOJ SRBIJI

Razgovorom do najboqeg re{ewa

Radovi posle nabavke opreme

Nastavak rekonstrukcije o~ekuje se neposredno po nabavqawu neophodne

opreme.^elni qudi Pogona Vaqevo navode da }e radovi mo}i da se nastave po-

sle nabavke izolatora. Rekonstrukcija obuhvata kompletnu zamenu izolatora,
faznih provodnika, ovesne opreme i postavqawe OPGW kablova. Na deonici

„F“ ostalo je da se zavr{i jedno zatezno poqe dok je na deonici „D“ ura|eno

pet stubova, tako da se nastavak radova o~ekuje ove godine. Dva zatezna poqa

obuhvataju radove od stuba 103 do stuba 113 i od stuba 113 do stuba 120.

Stub 113 kod TS Ose~ina



P
rvi put sam u{ao u RP Mladost

kao sredwo{kolac, 1986. godi-

ne, kad su nas doveli da vidimo

to „~udo tehnike“, prvo visokonapon-

sko postrojewe u biv{oj Jugoslaviji u

kojoj je primewena digitalna tehnika

za nadzor i upravqawe. Bio sam fasci-

niran. Oduvek su me interesovali

kompjuteri i moderne tehnologije,a

to {to sam video u RP Mladost te da-

leke godine, bilo je impresivno. Iako

mlad, znao sam da je u pitawu ne{to

novo i potpuno druga~ije. Nisam ni

slutio da }u 14 godina kasnije imati

profesionalnu obavezu da odr`avam

opremu na tom postrojewu, - ka`e nam

Miroslav Spasov, rukovodilac slu-

`be za odr`avawe VN postrojewa,

eksploataciju i automatiku u Obre-

novcu, do~ekuju}i nas u postrojewu

koje u maju „slavi“ tri decenije od pu-

{tawa pod napon.

RP Mladost je i prvo 400-kilo-

voltno razvodno postrojewe u SFRJ,

nastavqa Spasov, i izuzetno je zna~aj-

no, budu}i da ima zadatak da obezbe-

di ukqu~ewe na sistem termoelektra-

ne TENT B, sa dve najve}e proizvodne

jedinice u Srbiji, snage od po, tada

620 MW, a sada posle unapre|ewa 660

MW. Prakti~no, kroz ovaj objekat i

TS Obrenovac u elektroenergetski

sistem Srbije u|e vi{e od polovine

elektri~ne energije koja se proizve-

de u na{oj zemqi. Iz postrojewa izla-

ze dva 400-kilovoltna dalekovoda ka

Novom Sadu, jedan 400-kilovoltni da-

lekovod ka Sremskoj Mitrovici i da-

qe prema Ernestinovu i Ugqeviku, kao

i dva dalekovoda prema TS Obreno-

vac. Objekat ima izuzetno veliki zna-

~aj i za projekat podizawa zapadne

Srbije na 400-kilovoltni nivo. Osim

{to je energetsko, RP Mladost je i

zna~ajno telekomunikaciono ~vori-

{te, jer se ovde sliva veliki broj op-

ti~kih kablova.

Pionirski poduhvat

U RP Mladost do~ekali su nas i

veterani, in`ewer @elimir Jevti}

i tehni~ar Perica Jovanovi} koji

su, uz pokojnog in`ewera @ivka Te-

ovanovi}a, ~inili okosnicu tima za

izgradwu. Oni su „ispratili“ sve fa-

ze, od osmi{qavawa i projektovawa do

izgradwe i opremawa i zaslu`ni su za

~iwenicu da je instalirana napredna

i do tada kod nas nevi|ena tehnolo-

gija za nadzor i upravqawe. Godinama

u penziji, ali veoma vitalni, nasmejani

i puni energije, rado pristaju da sa

nama podele se}awa. – U tom periodu,

postojao je plan razvoja industrije i

privrede, pa je i elektroenergetski

sektor morao da prati taj plan, - po-

~iwe pri~u @elimir Jevti}, @ele, ka-

ko ga sa naklono{}u i po{tovawem zo-

vu mla|e kolege. Ova lokacija ozna~e-

na je kao najpovoqnija za rasplet vo-

dova, zbog polo`aja izme|u TENT-a A

i TENT-a B. Na ovom mestu bilo je po-

qoprivredno gazdinstvo, a zemqi{te

je moralo da bude nivelisano. Za iz-

dizawe terena povr{ine blizu 10
hektara, kori{}en je pepeo iz TENT-a
koji je dovo`en mesecima. Bilo je za-

ista naporno raditi, jer se pepeo

uvla~io u nos, o~i, u opremu.
Dok lokacija i uloga razvodnog

postrojewa nisu bili sporni, oprema,
ali i ~itav koncept nadzora i upra-

vqawa nai{li su na nerazumevawe i

otpor. – @ivko Teovanovi} i ja bili

smo odlu~ni – ne `elimo da pravimo

postrojewe zasnovano na tehnologiji
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Tri decenije 
Objekat kraj Obrenovca, prvo 400-kilovoltno razvodno postrojewe u

biv{oj Jugoslaviji, u maju obele`ava trideset godina od pu{tawa pod

napon

Prethodnici i naslednici: Susret penzionera i zaposlenih



staroj 30 godina, `eleli smo da pri-

menimo najnovija re{ewa, - govori Jev-

ti}. Re{ili smo da postrojewe bazi-

ramo na ra~unarskoj tehnologiji, da

se upravqa pomo}u mikroprocesora,

da se blokadne funkcije ostvaruju

softverski. To je do tada bilo ne~u-

veno, jer su jo{ postojali ra~unari

koji su radili pomo}u bu{enih karti-

ca. Govorimo o po~etku osamdesetih -

qudi i danas imaju strah od kompjute-

ra, a tada smo nai{li na veliko pro-

tivqewe i nepoverewe u ponu|ena re-

{ewa. Ipak, pribegli smo malom „lu-

kavstvu“, sastavili smo mali stru~ni

savet od najvi|enijih stru~waka, koji

su nam svojim profesionalnim auto-

ritetom dali legitimitet. Time smo

izbegli veliki stru~ni savet, u kome

bi se svakako na{ao neko ko bi zako-

~io stvar.

Ipak, bilo je i istomi{qenika -

Imali smo odli~nu saradwu sa Insti-

tutom Mihailo Pupin. Smatrali smo

da oni mogu da naprave ono {to nam je

neophodno. I oni su u~ili i stasava-

li zajedno sa nama. Posle su ta re{e-

wa primewivana svuda, - isti~e @ele.

Dobro smo sara|ivali i sa drugim do-

ma}im preduze}ima koja su projekto-

vala za na{e potrebe, Energoprojek-

tom na primer. Nismo kupovali goto-

va re{ewa, ve} smo zajedno re{avali

probleme i premo{}avali prepreke,

~esto se prilago|avaju}i u hodu. I

uvek smo najvi{e razmi{qali o kori-

sniku – rukovaocu, onom ko }e raditi

na opremi, - isti~e @ele.

Na pitawe odakle im entuzijazam

da se se u tom periodu odlu~e na pi-

onirske korake u primeni novih teh-

nologija, Jevti} ka`e: - Mi smo in`e-

weri, pratili smo nove trendove i

tehnologije, iako tada nije bilo in-

terneta, a nismo ni putovali u ino-

stranstvo da u~imo o tu|im iskustvi-

ma. Imali smo poverewa u tehnolo{ka

re{ewa, bili smo uvereni da radimo

pravu stvar. Bilo je straha, ali re{e-

nost je bila ja~a.

-Mislim da je @ele previ{e skro-

man, ukqu~uje se u razgovor Perica Jo-

vanovi}. Sama sudbina je spojila @e-

leta i @ivka Teovanovi}a. Jedan

„elektri~ar“ drugi „elektroni~ar“,
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Dunav operativni sistem

Zajedni~kim naporima zaposle-

nih u TENT i Institutu Mihailo

Pupin, u po~ecima je instaliran

najnapredniji sistem za daqinski

nadzor i upravqawe, vo|en Dunav

operativnim sistemom, na ra~una-

rima PDP 11/24 sa taktom proce-

sora od 4Mhz, radnom memorijom

od 256 Kb i diskom od 10Mb. Ta-

kvi hardverski resursi, koji su vi-

{e hiqada puta slabiji od sada-

{wih mobilnih telefona, omogu-

}avali su pristizawe skoro 1500
signalizacija, 100 analognih mere-

wa i izdavawe preko 380 komandi,
uz blokadne uslove koji su soft-

verski izvedeni. - Posebno sam

ponosan na ekranske prikaze, jer

su tada uvedeni simboli ostali

do danas u upotrebi, ka`e @ele

Jevti} i dodaje - Sretnici koji su

kasnije imali priliku da u studij-

skim posetama inostranstvu vide

takve sisteme, bili su iznena|eni

da tako ne{to kod nas postoji go-

dinama, i da je u potpunosti pro-

izvod na{e pameti. Naravno si-

stem je za ovih 30 godina u neko-

liko navrata unapre|ivan kako bi

se zadr`ao korak sa novim dostig-

nu}ima.

Paprika{ od fazana

Kada se biv{i i sada{wi zaposleni na RP Mladost okupe, kao da se utr-

kuju ko }e ispri~ati vi{e zanimqivih anegdota, kojih je za ove tri deceni-

je bilo zaista mnogo. Malo stariji se}aju se zime 1984. godine, kada je ogro-

man sneg zavejao ogradu postrojewa, pa je posada ostala zarobqena tri da-

na. Tako|e, prise}aju se i fazana koji je, umesto u lova~koj torbi, zavr{io u

ukusnom paprika{u koji su u slast jeli svi na postrojewu. Naime, zbog uda-

qene lokacije, oko objekta ponekad kru`e lovci, pa je neki od wih ustre-

lio fazana koji je pao unutar ograde. Lovac je do{ao do kapije da tra`i

ulov, ali mu je @ele poru~io da }e zvati policiju, po{to je zabraweno pu-

cati u blizini elektroenergetske opreme. Lovac je oti{ao, a fazan je zna-

la~ki pripremqen.

@elimir Jevti}, Perica Jovanovi} i Miroslav Spasov



zajedno i{li u sredwu {kolu, zajedno

studirali. Wihovo veliko znawe i

ume}e dovelo je do toga da ovo po-

strojewe bude prvo u SFRJ po mnogo

osnova. Ja sam bio tu da pomognem ko-

liko mogu, skromno dodaje Jovanovi}.

Izgradwa RP Mladost zaista je bio

pionirski poduhvat za to vreme, po-

red mikroprocesorskog sistema za

daqinski nadzor i upravqawe, uveli

smo jo{ mnogo inovacija: sekundarnu

opremu sme{tenu u relejne ku}ice, lo-

kalnu sinopti~ku tablu za upravqawe

poqem iz relejne ku}ice, kablovi su

postavqeni kroz PVC kablovsku kana-

lizaciju, a ne kroz betonske kanale,

nagla{ava on.

Duh zajedni{tva

U RP Mladost radi 12 rukovala-

ca, po {est u smeni, a smene su duple

– po 12 sati. Sa nama su razgovarala

dvojica najiskusnijih, koji su tu od

prvog dana – Branimir [najder i

Du{ko Nasti}. Oni, uz mnogobroj-

ne anegdote, ipak uglas u prvi plan

isti~u duh zajedni{tva koji od samih

po~etaka vlada na tom postrojewu. –

Qudi su ovde odgovorni i ~vrsto

kolegijalno vezani. Ako iz nekog raz-

loga smena ne do|e, nema napu{tawa.

Trudimo se da eventualne probleme

re{avamo izme|u sebe, da {to mawe

optere}ujemo rukovodioce, uz osmeh

ka`e Branimir [najder i dodaje –

Imamo davno ustanovqenu kasu uza-

jamne pomo}i, a najmawe jednom mese~-

no okupqamo se da se opustimo i

dru`imo. Nismo imali mnogo havarij-

skih situacija, {to zbog dobre opre-

me i dobrog teku}eg odr`avawa, {to

zbog kvalitetnog osobqa. Zbog toga

je va`na neprestana edukacija, - za-

kqu~uje [najder.

-Bilo je malo zastra{uju}e u po-

~etku, nadovezuje se Du{ko Nasti},

ali uz rad i neprestano u~ewe brzo

smo se navikli na tehnolo{ki na-

prednu opremu. Iskusnije kolege su

nam svestrano pomagale, zahvaquju}i

wima sve smo savladali. Naravno, po-

sle smo i mi mla|im kolegama preno-

sili znawa.

[ta nosi budu}nost

-Posle 30 godina eksploatacije,

RP Mladost je „sazrela“ za jednu kom-

pletnu rekonstrukciju, - razgovaramo

ponovo sa Miroslavom Spasovim. U

petogodi{wem planu investicija JP

EMS, rekonstrukcija RP Mladost je i

predvi|ena. Naravno, u protekle tri

decenije se teku}im i investicionim

odr`avawem dosta uradilo na preven-

tivnoj zameni i unapre|ewu opreme

koja je imala probleme u radu, jer sva-

ki ispad na ovako bitnom ~vori{tu

mo`e imati te{ke posledice na sta-

bilnost elektroenergetskog sitema

Srbije. To znaju svi zaposleni, i sa po-

sebnom pa`wom pristupaju radovima na

ovom objektu. Izgradwa novog bloka na

TENT B snage 800 MW i wegovo pove-

zivawe sa RP Mladost, u~ini}e da na{e

postrojewe bude objekat sa najve}om

prikqu~enom proizvodwom, ~ime }e po-

tencijali biti do maksimuma iskori-

{}eni, - ka`e Spasov.

- Uvek smo tra`ili prostor za

unapre|ewe, a koncepcija je takva da

svako poboq{awe mo`e lako da se

primeni. Od samog po~etka, imali smo

status tehni~ki najnaprednijeg

objekta, a i mi koji smo tokom godina

imali sre}u i ~ast da radimo ovde,

trudili smo se da ne „zaostajemo“, ve}

da kroz stalnu edukaciju i vredan rad

unapredimo sebe i „izvu~emo“ maksi-

mum iz opreme. Osim tehni~ih inova-

cija, neprestano se radi i na unapre-

|ewu metodologije i proi{irewu

znawa i ve{tina, - zakqu~uje Miroslav

Spasov pri~u o objektu koji mo`e bi-

ti primer entuzijazma, po`rtvovano-

sti i odgovornosti, postrojewu koje

su u nasle|e ostavile starije genera-

cije vrsnih in`ewera, {to mla|i ume-

ju da cene i nastave.

Milo{ Bogi}evi}

Miroslav Vukas
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Izgradwa

Razvodno postrojewe Mladost izgra|eno je, za dana{we uslove, za veoma krat-

ko vreme,mawe od dve godine. Projektanti iz Energoprojekta,u saradwi sa Ener-

godatom,prvi put su koristili ra~unare za izradu {ema vezivawa.Prekida~e i ra-

stavqa~e isporu~io je Minel, merne transformatore Rade Kon~ar, a sve relejne

stalke i ormane sa sekundarnom opremom isporu~ilo je preduze}e Svetlost.Sve

monta`ne radove izvelo je preduze}e Minel Elektromonta`a.

Du{ko Nasti} i Branimir [najder



U
prostorijama EMS-ovog Pogona

prenosa Beograd odr`ana je krea-

tivna radionica kojoj je tema bila

„Upravqawe rizicima i formirawe re-

gistra rizika“. U~esnicima radionice

predstavqeno je realizovawe 3. faze

programa pomo}i Evropske unije u uvo-

|ewu Projekta PIFC (Podr{ka razvoju

interne finansijske kontrole u javnom

sektoru). Voditeq Radionice bio je

Xerard Enis, tim-lider u sklopu Pro-

jekta Podr{ka razvoju interne finan-

sijske kontrole u javnom sektoru.

- Ciq Radionice bio je da identi-

fikujemo osnovne rizike i da steknemo

i prenesemo kqu~nim nadle`nim rukovo-

diocima – i in`ewerima,i ekonomisti-

ma, metodologije o identifikaciji i

upravqawu rizicima. Dakle, da to bude

po~etak ozbiqne akcije kako bi se upra-

vqawe Preduze}em baziralo na upravqa-

wu rizicima jer je to stub modernog

korporativnog upravqawa. Interna re-

vizija u EMS-u je „za`ivela“ i karakte-

ri{e je interdisciplinarnost. Svakako

vi{e nije re~ samo o finansijskoj revi-

ziji, ve} o reviziji svih poslovnih pro-

cesa u Preduze}u. Uostalom, me|unarod-

na praksa interne revizije vi{e i ne go-

vori samo o finansijskoj reviziji, o ~e-

mu je predavao i Xerard Enis,ve} o revi-

ziji svih poslovnih aktivnosti. Tako|e

je bilo veoma va`no da se predstavi da

interna revizija mora da se razlikuje od

bilo kakvih inspekcijskih slu`bi jer

ona to nije. Ciq interne revizije je da

se sistem i sistem upravqawa unaprede,
poboq{aju. Su{tina postojawa Interne

revizije jest dodatna vrednost u pomo-

}i upravqawu Preduze}em, - rekla je

Olivera Radovi},diplomirani ekono-

mista, rukovodilac Interne revizije u

JP Elektromre`a Srbije.
U radu je u~estvovao Qubinko Sta-

nojevi}, predstavnik Centralne jedi-

nice za harmonizaciju Ministarstva fi-

nansija i privrede. Posle Radionice on

je istakao da je to prvi put da neko jav-

no preduze}e organizuje takvu vrstu kre-

ativne radionice,pritom na tako dobar

i upe~atqiv na~in.- U komunikaciji sa

stru~wacima iz inostranstva – i iz na-

{eg okru`ewa, i iz Evropske unije, u po-

~ecima primene Projekta PIFC, ali i sa-

da - mislim da imamo Internu reviziju u

skladu s „najboqom praksom interne re-

vizije“,da se poslu`im jezikom stru~wa-

ka iz te oblasti. Na{a Interna revizija

u skladu je i s onima u okru`ewu,ali, jo{

va`nije,u skladu je sa zakonima Republi-

ke Srbije i na{im prilikama.To bi tre-

balo da zna~i da rad Interne revizije

predstavqa pomo} Poslovodstvu u upra-

vqawu Preduze}em i to ba{ upravqawem

rizicima. Odnosno, to je pomo} u uspo-

stavqawu internih kontrola koje nam

poma`u da predupredimo i svedemo na

najmawu mogu}u meru rizike, - ka`e Oli-

vera Radovi}.
Nedavno je EMS i na{u Internu re-

viziju posetio i Frans Hes, jedan od

eksperata anga`ovanih na tom Projektu.
Wegov dolazak poslu`io je da se obavi

pilot revizija {to je na{im revizorima

poslu`ilo da provere gde su na{e meto-

dologije u odnosu na evropsku praksu.
Hes je u EMS-u bio i pro{le godine kad

je obavio „pregled“ rada interne revi-

zije u Elektromre`i Srbije. U oba na-

vrata i on svedo~i da Interna revizija

u EMS-u funkcioni{e u duhu evropske

dobre prakse.
Predrag Batini}
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KREATIVNA RADIONICA O UPRAVQAWU RIZICIMA 

KAO OSNOV KORPORATIVNOG UPRAVQAWA

Interna revizija u slu`bi upravqawa

- Interna revizija ne sme da se me{a s bilo kakvim inspekcijskim slu-

`bama. Ciq interne revizije je da se sistem upravqawa unapredi, - ka-

`e Olivera Radovi}, rukovodilac Interne revizije U JP EMS

Uspela prezentacija

Nedavno je u Beogradu odr`ana Druga konferencija Udru`ewa internih re-

vizora Srbije na kojoj je Olivera Radovi} odr`ala zapa`enu prezentaciju „Pri-

mena me|unarodnih standarda interne revizije na primeru javnog preduze}a“.
Skupu su prisustvovali i revizori iz inostranstva a hrvatski predstavnici po-

zvali su Oliveru Radovi} i wenu saradnicu da, zbog uspe{ne prezentacije, u~e-

stvuje u radu Pete konferencije Hrvatskog instituta internih revizora, koje

je pre petnaestak dana i odr`ano u Zadru. I srpsko Udru`ewe i Hrvatski in-

stitut ~lanice su Svetskog instituta,osnovanog sredinom pro{log stole}a,sa
sedi{tem u SAD.To govori o zna~aju me|unarodne razmene iskustava u toj stru-

ci, ali i potrebi intelektualne razmene u okru`ewu.

Brojnim u~esnicima predstavqeno je realizovawe programa pomo}i EU 

u upravqawu rizicima u EMS-u



Raspodela prekograni~nih prenosnih kapaciteta na granicama

regulacione oblasti Republike Srbije za maj 2013. godine

Zajedni~ke mese~ne aukcije na granici Srbija – Ma|arska:

Z
ajedni~ke mese~ne aukcije za mesec maj 2013. godine su odr`ane 10. aprila 2013. godine. Ukupno 22 kompanije su

u~estvovale na majskim aukcijama i zabele`eno je zagu{ewe u oba smera.
Na smeru Srbija – Ma|arska je postojao rezervacioni potperiod u periodu od 06.05. do 14.05. gde je raspolo`i-

vi kapacitet za dodelu redukovan na 504 MW.
Rezultati zajedni~kih mese~nih aukcija na srpsko-ma|arskoj granici za maj 2013. godine, prikazani su u tabeli i

na grafiku:

Detaqne informacije rezultatima mese~nih zajedni~kih aukcija objavqeni su na zvani~nom sajtu JP EMS:
http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/mesecne_rezultati_inf-joint.htm

Aukcije za dodelu 50% raspolo`ivog prenosnog kapaciteta:

12. aprila 2013. godine JP EMS je organizovao dodelu 50% raspolo`ivog prenosnog kapaciteta za mesec maj 2013.
godine.

Ukupan broj kompanija koje su u~estvovale na majskim mese~nim aukcijama je bio 20.
Na svim granicama i smerovima ukupni zahtevani kapacitet je bio ve}i od ponu|enog.
Rezultati mese~nih aukcija za dodelu 50% raspolo`ivog prenosnog kapaciteta za maj 2013. godine su prikazani u

tabeli i na grafiku:
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Detaqne informacije o rezultatima mese~nih aukcija objavqene su na zvani~nom sajtu JP EMS:
http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/mesecne_rezultati_inf.htm

Dnevne aukcije na granici Srbija - Rumunija:

Rezultati dnevnih aukcija na granici Srbija – Rumunija su objavqeni na zvani~nom sajtu JP EMS:
http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/dnevne_rezultati_inf-joint_RO.htm. Najve}i zahtevani kapacitet u pro-

teklom periodu je bio 12. aprila kada su i zabele`ene najve}e marginalne cene.

Nikola To{i}, dipl.el.in`.
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N
ovi Zakon o javnim nabavkama na

snazi je od 1. aprila, a prati ga

i pet podzakonskih akata koji

}e omogu}iti wegovu efikasniju pri-

menu. Novi zakon o javnim nabavkama

Skup{tina Srbije je usvojila 29. de-

cembra 2012. godine, a prvi zakon ko-

ji reguli{e tu oblast stupio je na

snagu 2002. godine i od tada je neko-

liko puta mewan.

Prema re~ima direktora Uprave za

javne nabavke Predraga Jovanovi}a,
podzakonski akti koji prate novi Zakon

su pravilnici o gra|anskom nadzorniku,
formi i sadr`ini plana nabavki i izve-

{taja, konkursnoj dokumentaciji, vo|ewu

evidencije i izve{tajima,formi i sadr-

`ini zahteva za mi{qewe o osnovano-

sti primene pregovara~kog postupka.
On je istakao da su ispuweni svi

preduslovi za sprovo|ewe zakona i da

}e biti spreman i portal javnih nabav-

ki na kome }e biti objavqivani oglasi

i za velike i za male nabavke. Jovanovi}

ka`e da su pove}ane nadle`nosti i

Uprave za javne nabavke,koja }e provera-

vati planove javnih nabavki i mo}i }e

da posmatra da li je do{lo do odstupa-

wa planiranog i realizovanog.
- Gde bude odstupawa izvr{i}emo

proveru da li su opravdana ili ne, - re-

kao je Jovanovi} i dodao da se time po-

ja~ava kontrola u postupcima nabavki.
Jovanovi} je naglasio da je Uprava za

javne nabavke dobila ovla{}ewe da po-

kre}e prekr{ajne postupke, a prvoste-

peni prekr{ajni organ bi}e Komisija za

za{titu prava ponu|a~a, tako da }e ona

mo}i brzo i kompetentno da re{ava u

prvom stepenu.
- Mislimo da }e zna~ajno da se una-

predi prekr{ajno gowewe, {to je do sa-

da bilo sporo i bilo je svega nekoliko

slu~ajeva za nekoliko godina, - ocenio je

Jovanovi}.
Uprava za javne nabavke proverava-

}e pregovara~ke postupke i wihovu

osnovanost, a o tome je pripremqen i

podzakonski akt koji navodi {ta mora

da se dostavi da bi bili ispuweni

uslovi za sprovo|ewe pregovara~kog

postupka. Jovanovi} je podsetio da

taj postupak podrazumeva da nema jav-

nog objavqivawa, poziva se ograni~en

broj ponu|a~a i konkurencija je limi-

tirana, ~ime je pove}an rizik od do-

govarawa i name{tawa.
Uvodi se, naveo je on, i institucija

gra|anskog nadzornika za nabavke ve}e

od milijardu dinara i prvi put se pred-

vi|a nadzorna uloga civilnog dru{tva,a
kao primer naveo je da su u pro{loj go-

dini zakqu~ena 42 takva ugovora.
Gra|anski nadzornik nadgleda po-

stupak javne nabavke i o tome priprema

izve{taj koji }e biti dostupan javno-

sti, a ima ovla{}ewe i da podnese zah-

tev za za{titu prava Republi~koj komi-

siji za za{titu prava ponu|a~a.
Jovanovi} je rekao i da je vrednost

nabavki u 2012.godini bila oko tri mi-

lijarde evra.

P.Batini}

16 AKTUELNO

D
a se ozbiqno prilazi modalite-

tima kori{}ewa obnovqivih iz-

vora elektri~ne energije, a po-

sebno onoj energiji koja se dobija iz

vetroelektrana ne samo kod nas ve} i

u okru`ewu, a posebno u Republici

Hrvatskoj pokazuju i podaci koje su

nedavno objavili portal SETims i Za-

darski list. Hrvatska je predwa~ila u

2012. godini po ulagawima u vetroe-

lektrane. O~ekuje se da }e do 2020.
godine vetar postati glavni alterna-

tivni izvor elektri~ne energije u

Evropi.
Naime,Hrvatska u narednom periodu

planira izgradwu 94 vetrewa~e iz {est

projekata sa investicionim ulagawima

izme|u 163 do 200 miliona evra.Tako su

pre nekoliko dana po~eli izgradwu ~e-

tiri vetroturbine u okolini Benkovca

na sredwem Jadranu u severnoj Dalmaci-

ji, snage 9,2 megavata, koje }e prihodova-

ti 2,5 miliona evra godi{we,a u jesewem

periodu planiraju izgradwu jo{ {est ve-

troturbina snage od 18 megavata. Ukup-

na snaga, kada se krene sa eksploataci-

jom svih deset vetroturbina iznosi}e

27,2 megavata sa proizvodwom elektri~-

ne energije od 90 miliona kilovat ~aso-

va,ili po procenama 25 hiqada megavata

godi{we.
Procene idu daqe, i pokazuju da se

tom energijom mogu pokriti potrebe 20
hiqada doma}instava godi{we. Studije

koje su tom prilikom uradili pokazuju

da }e za 60 hiqada tona smawiti emisi-

ji {tetnih materija i ugqen dioksida u

atmosferu, od ukupnog broja jedinica,
koje se sada emituju prilikom proizvod-

we elektri~ne energije iz ugqa i gasa.

Prema investicionim i tehni~kim

parametrima, kada se jo{ dodaju tro{ko-

vi rada, odr`avawa, administracije i

ostali faktori, investitori o~ekuju

realni povratak ulo`enih sredstava

odnosno komercijalizaciju za 10 godina.
Konstrukcije vetroturbina te{ke su vi-

{e od 130 tona. Sam rotor ima masu od

60 tona, gondola za sme{taj 80 tona.
Pre~nik rotora samog agregata, koji se

sme{ta na visinu od 90 metara, je 108 me-

tara. U prvoj fazi izgradwe ulo`eno je

360 miliona kuna (blizu 50 miliona

evra), a za drugu predvi|eno je jo{ 240
miliona kuna.Prema ugovoru,proizvede-

nu elektri~nu energiju po definisanoj

ceni otkupqiva}e Hrvatski operater

tr{i{ta elektri~ne energije u nared-

nih 12 godina.
Priredio M. Vukas

PROIZVODWA ELEKTRI^NE ENERGIJE IZ VETRA

Izgradwa vetroturbina u Hrvatskoj

OD 1. APRILA NA SNAZI

Novi Zakon o javnim nabavkama

Predrag Jovanovi}, direktor 

Uprave za javne nabavke



S
redinom aprila u hotelu Mo-

skva odr`ani su sastanci ENT-
SO-E radnih grupa za tr`i{no

informisawe i transparentnost

(WG MIT) i koordinatora platfor-

me za transparentnost (WG TPC).
Obaveze u~esnika na tr`i{tu u

vezi transparentnosti podataka o

elektri~noj energiji definisane su

Regulativom EU br. 714/2009 koja se

primewuje od 3. marta 2011. godine. Na

osnovu sporazuma o Energetskoj zajed-

nici i odluke Ministarskog saveta

Energetske zajednice regulativa je

va`e}a i za Republiku Srbiju.
Tom regulativom zahteva se do-

stupnost svih relevantnih podataka

koji se odnose na: prikqu~ewe, raspo-

lo`ivost i kori{}ewe mre`e kao i

izve{taje koji ukqu~uju gde i za{to

postoji zagu{ewe kao i metode otkla-

wawa zagu{ewa i planove daqeg razvo-

ja; primeweni metod upravqawa zagu-

{ewima u ciqu ponude maksimalnog

raspolo`ivog kapacitata na tr`i{tu

kao i primewen na~in prora~una pre-

kograni~nog prenosnog kapaciteta za

razli~ite vremenske okvire; procedu-

re upravqawa zagu{ewima i dodele ka-

paciteta; operativne i planirane

bezbedonosne standarde; dodelu pre-

kograni~nog prenosnog kapaciteta na

razli~itim vremenskim horizontima;
prognozirane vrednosti potro{we
na razli~itim vremenskim horizonti-

ma (godi{wa, mese~na, sedmi~na i

prognoza satnih vrednosti potro-

{we za naredni dan) kao i ostvarene

vrednosti; prognozirane vrednosti

proizvodwe na razli~itim vremen-

skim horizontima (godi{wa, mese~na,
sedmi~na i prognoza satnih vredno-

sti potro{we za naredni dan) kao i

ostvarene vrednosti; prekograni~no

balansno tr`i{te.
ENTSO-E je dobio zadatak da u

skladu sa va`e}om regulativom pre-

cizno defini{e podatke koji moraju

javno da se objavquju i razvije jedin-

stvenu evropsku platformu za tran-

sparentnost. Na toj platformi u~e-

snici na tr`i{tu mo}i }e da na|u sve

informacije koje su im neophodne da

prate i razumeju tr`i{te elektri~ne

energije i u skladu sa tim planiraju

svoj rad i donose odgovaraju}e po-

slovne odluke. Tako|e, ta platforma

bi trebalo da predstavqa osnovu za

razvijawe konkurentnosti izme|u

u~esnika i spre~avawe manipulacija

na tr`i{tu elektri~ne energije.
Da bi se obaveze pred evropskim

operatorima prenosnih sistema

sprovele u delo, ENTSO-E je osnovao

dve radne grupe (WG MIT i WG TPC)
u kojima i Srbija ima svoje predstav-

nike koji aktivno u~estvuju u ra-

du.Rok za ispuwewe obaveza je kraj

2014. godine.
R. E.

ME\UNARODNA SARADWA 17

O
sim potvr|enih investicija u pro-

izvodwu, Evropskom sistemu je do

2020.godine potrebno 38 GW po-

uzdano raspolo`ivog kapaciteta kako

bi odr`ao postoje}e nivoe adekvatno-

sti.U zavisnosti od uticaja promenqive

proizvodwe na ukupnu energetsku struk-

turu,to bi moglo da zna~i da je nivo po-

trebnih investicija u instalisane kapa-

citete zna~ajno ve}i. ENTSO-E -ov Per-

spektivni scenario i prognoza adekvat-

nosti (PSiPA) za 2013. godinu koji je

izdat po~etkom aprila pokazuje da }e, uz
najboqe procene kretawa potro{we i

proizvodwe od strane evropskih opera-

tora prenosnih sistema (TSO), adekvat-

nost proizvodwe biti odr`avana do i

tokom 2020. godine.

ENTSO-E je 3. aprila 2013. objavio

dokument Perspektivni scenariji i ade-

kvatnost proizvodwe za period 2013-
2030. godine (Scenario Outlook &
Adequacy Forecast 2013 (SO&AF) 2013-
2030), koji predstavqa scenarije koji }e

se koristiti prilikom izrade Deseto-

godi{weg plana razvoja mre`e (DPRM)
2014. (Ten-Year Network Development
Plan 2014), u skladu sa Uredbom EK br.
714/2009, i proceni adekvatnosti do

2020. godine izme|u proizvodwe i po-

treba u ENTSO-E interkonektovanom

elektroenergetskom sistemu.
Imaju}i u vidu du`e vremenske hori-

zonte i obra|uju}i brojne neizvesnosti

i wihove nivoe prilikom kvantifikova-

wa, ulazni podaci ~ine glavne ose za po-

boq{awe DPRM ENTSO-E-a. Prema tome,
PRiPA 2013. sadr`i kvantitativne po-

datke o dve Vizije za period do 2030. go-

dine,~ime se stvara most izme|u energet-

skih ciqeva EU za period do 2020. i pe-

riod do 2050. godine. Vizija 1 („Spori

progres“) i Vizija 3 („Prelazak na zelenu

energiju“ - Green Transition) zasnivaju se

na jasno razli~itim pretpostavkama. Za-

jedno sa Vizijom 2 („Novac je glavni fak-

tor” - Money Rules) i Vizijom 4 („Zelena

revolucija” – Green Revolution) i ciq im

je da daju granice u okviru kojih se o~e-

kuje da }e se nalazi aktuelna budu}a evo-

lucija sistema. Posledwe dve vizije }e u

PSiPA 2014. biti broj~ano prikazane

kao deo paketa DPRM 2014.
R. E.

SASTANCI ENTSO-E RADNIH GRUPA 

Ka transparentnosti tr`i{ta elektri~ne energije

ENTSO-E objavio Perspektivni scenario i prognozu

adekvatnosti za period 2013-2030. godine 



Odbijen „ekolo{ki“ amandman

Evropski parlament odbio je sre-

dinom aprila predlog izmene zakona u

vezi kvota trgovine emisijama ugqen-

dioksida, preko kojih je predlaga~

amandmana, Evropska komisija, namera-

vala da zaustavi obezvre|ewe cena

ETS dozvola na tr`i{tu. ETS se na{ao

pod udarom kritika ekolo{kih orga-

nizacija, jer je velikodu{no dodeqi-

vawe dozvola donelo veliku dobit

energetskim kompanijama, nekim od

najve}ih zaga|iva~a u EU. Cene dozvo-

la zbog toga su postale gotovo bezna-

~ajne, pa nisu stimulisale industriju

na ve}a ulagawa u ~istu infrastruk-

turu i energetsku efikasnost. Evrop-

ski parlament, me|utim, nije podr`ao

predlog plana odlagawa izdawa novih

dozvola za fazu 2013-2020 EU sistema

trgovawa emisijama. Glasawe se tuma~i

kao pobeda industrijskog lobija, koji

je branio stav da Brisel, umesto in-

tervencije na tr`i{tu emisionih do-

zvola, treba da se vi{e usmeri u podr-

{ku krizom pogo|enoj industriji. U

debati pred Parlamentom je re~eno

da bi krajwi efekat bile ve}e cene

elektri~ne energije, kako za doma}in-

stva, tako i industriju. Glasawe se

odmah odrazilo na vrednost najve}ih

energetskih kompanija Evrope, pa su

tako akcije nema~kih kolosa u utorak

u Frankfurtu pojeftinile (E.ON 3-4

posto, a RWE 4,9 posto). Sa druge

strane, iz Evropske komisije nisu

krili razo~arawe odlukom Parlamen-

ta, dok su predstavnici zelenih orga-

nizacija konstatovali da su poslani-

ci, glasawem protiv predloga de fak-

to podr`ali daqe zaga|ivawe plane-

te.

Sporo napreduje 

„~ista“ energija

Me|unarodna agencija za energiju

(IEA) upozorila je sredinom aprila da

su se „zaglavili“ napori da se o~isti

sektor proizvodwe i potro{we ener-

gije u svetu, uprkos impresivnom rastu

oblasti obnovqivih izvora energije

(OIE) u posledwoj dekadi. U dosta tu-

robnoj analizi, IEA navodi da gotovo

ni{ta izme|u 1990. i 2010. godine nije

promeweno vezano za Indeks intenzi-

teta emisija ugqendioksida u energe-

tici (ESCII) koji meri ispu{tawa tog

gasa po jedinici energije.Naime,taj in-

deks je smawen za svega 0,02 tone ugqen

dioksida po toni ekvivalenta nafte na

2,37 tC02/ten. U godi{wem Izve{taju o

pra}ewu napretka ~iste energije IEA za

takvo stawe okrivquje faktore poput

poja~ane potro{we ugqa i malog na-

pretka u merama {tedwe potro{we

energije, dok su obnovqivi izvori

energije jedna od svetlih ta~aka.

Mogu}e zatvarawe elektrana

u Bavarskoj

Nema~ki energetski mre`ni regu-

lator saop{tio je sredinom aprila

da razgovara sa E.ON -om oko uslova

koji bi toj vode}oj nema~koj energet-

skoj kompaniji omogu~ili odr`avawe

u radu dve elektrane na prirodni gas.

E.ON je pro{le nedeqe najavio mogu-

}e zatvarawe bavarskih elektrana Ir-

{ing 4 (550 MW) i 5 (846 MW), koji-

ma ni najsavremenija oprema ne omogu-

}ava profitabilnost u svetlu viso-

kih cena gasa i konkurencije TE na

jeftin ugaq. Portparolka Federalne

mre`ne agencije sa sedi{tem u Bonu

rekla je da su u toku razgovori sa

E.ON -om i mre`nim operaterom Ten-

neT oko mogu}eg prebacivawa pomenu-

te dve elektrane na rezervni status,

kako bi se o~uvala stabilnost elek-

troenergetskog sistema. E.ON je ra-

nije rekao da tra`i nadoknadu za za-

dr`avawe elektrana u statusu rezer-

ve. Rezervni kapaciteti su pla}eni

samo da bi ostali otvoreni ali pod

uslovom da se ne vrate na komercijal-

ni re`im rada u narednih pet godina.

Za jedva tri godine staru elektranu

Ir{ing 5 E.ON tra`i neophodna

sredstva od 100 miliona evra godi-

{we. Prema energetskim zakonima, ni-

je dozvoqeno jednostrano zatvarawe

elektri~ne centrale, a ~itav slu~aj

dobija politi~ku dimenziju zbog si-

tuacije nastale odlukom vlade da ubr-

za ga{ewe nuklearnog energetskog

sektora i da zadr`i subvencije obno-

vqivih izvora, {to je preokrenulo na-

glava~ke ~itav energetski sistem ove

zemqe.
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Ukrajina ne ispuwava obaveze

Ukrajina je u posledwe dve godine,

otkako je postala punopravni ~lan

Energetske zajednice, u potpunosti

sprovela samo jednu od mnogobrojnih

obaveza - Izve{taj o sigurnosti snab-

devawa, navodi se u studiji koju je iz-

radila tamo{wa nevladina organiza-

cija DiXi Grup i dostavila Sekreta-

rijatu EnZ u Be~u.Kako 16. aprila pre-

nosi Sekretarijat,ni jedna od drugih

EU obaveza u energetskom sektoru ni-

je sprovedena, bilo da su odlo`ene,

ili nepotpuno primewene. Studija

obuhvata podru~ja elektri~ne ener-

gije, prirodnog gasa, ekologije, obno-

vqivih izvora, energetske efikasno-

sti, nafte i statistike. „Izgleda da

vlada Ukrajine gleda na ove obaveze

kao na vru} krompir, ~ekaju}i da to

neko drugi odradi“, ocewuje DiXi

Grupa. Komentari{u}i ovaj dokument,

direktor Sekretarijata Janez Kopa~

navodi da Ukrajina, uprkos veoma am-

bicioznim planovima pri ulasku u

EnZ, sada po~iwe da kasni sa ispuwa-

vawem obaveza. On pri tom nalazi

opravdawa u ~iwenici da treba uzeti

u obzir veli~inu te zemqe, kompliko-

vanu podelu odgovornosti i nedo-

voqno osposobqene administracije.

Porast potro{we ugqa

Me|unarodna agencija za energiju

ocewuje u najnovijem izve{taju da bi

ugaq u 2017.mogao postati glavni izvor

energije u svetu. Ta energetska saveto-

davna institucija o~ekuje da potro{wa

ugqa poraste svuda u svetu izuzev u

SAD, gde primat kao pogonska sirovi-

na za proizvodwu elektri~ne energije

preuzima prirodni gas. Svet }e do

2017. nastaviti da sagoreva oko 1,2 mi-

lijarde tona vi{e ugqa godi{we u od-

nosu na sada{wi nivo, navodi pariska

organizacija. Prognoza IEA je, me|utim,

da }e do 2035. potro{wa ugqa porasti

svega 30 posto u pore|ewu sa postoje-

}om ako budu sprovedene ambiciozne

mere za{tite klime.

Odlo`ena odluka o ^EZ-u

Bugarski energetski regulator

odlo`io je za barem dva meseca odlu-

ku o eventualnom oduzimawu licence

za distribuciju elektri~ne energije

u toj zemqi ~e{koj kompaniji ^EZ Bul-

garia, zbog mogu}ih dodeqivawa po-

slova mimo tendera „jer se radi o me-

ri koja mora biti primewena strikt-

no u skladu sa zakonom“, kazala je 16.

aprila nova ~elnica Dr`avne komisi-

je za regulaciju energetike i vodo-

privrede (DKEVR) Evgenija Harito-

nova. Odluka je usledila posle javnog

„saslu{awa“ direktora te i druge dve

inostrane distributivne kompanije,

koje su se na{le na udaru kritika

zbog visokih ra~una za struju,pra}enih

masovnim protestima u februaru ove

godine, posebno u Sofiji i na zapadu

Bugarske gde je snabdeva~ ^EZ Bulga-

ria. ^e{ka kompanija se u me|uvremenu

`alila Evropskoj komisiji, koja je po-

tom poslala anketnu komisiju u Sofi-

ju, pa se odluka DKEVR tuma~i kao naja-

va odstupawa Bugarske od preduzimawa

radikalnih, populisti~kih mera. Regu-

latorno telo je ipak najavilo da }e u

narednim mesecima detaqno proveriti

sporne ugovore ^EZ -a sa podizvo|a~i-

ma, kao i da li su brojila potro{a~a

mewana u skladu sa propisima.

Odbrana od sajber napada

Ameri~ka Federalna energetska

regulatorna komisija (FERC) saop-

{tila je da je pripremila 12 novih

zahteva u vezi obezbe|ewa elektroe-

nergetskih mre`a od sajber napada.

FERC navodi da predlog sadr`i novi

na~in identifikacije i klasifikaci-

je celine elektroenergetskih IT si-

stema. Saop{tewe dolazi posle upo-

zorewa ameri~kih obave{tajnih slu-

`bi pred Senatskim komitetom za

bezbednost da sajber napadi predsta-

vqaju hitniju i ozbiqniju pretwu za

SAD od terorizma. Tom prilikom je

re~eno i da najve}e pretwe od sajber

napada podr`anih od dr`ava dolaze

navodno iz Rusije, Irana i Kine.

Pad zarade za RWE
Nema~ki energetski konglomerat

RWE ponovio je sredinom aprila da

}e wegova zarada u narednih par godi-

na biti pod velikim pritiskom ni-

skih cena elektri~ne energije u Evro-

pi. Izvr{ni direktor kompanije Pe-

ter Terium rekao je na generalnoj

skup{tini akcionara RWE da su ter-

minske cene za isporuke u 2014. i

2015, za oko 12 evra po megavat-~asu

ispod onih od pre godinu dana. On je

pojeftiwewe elektri~ne energije

pripisao brzom {irewu obnovqivih

izvora energije i smawenoj potro{wi

usled op{te krize evropske privre-

de. Kao i druge kompanije iz sektora,

RWE ugovara prodaje svoje elektri~-

ne energije vi{e godina unapred. Ve-

}ina struje proizvedene ove godine

prodata je po cenama od pre dve do

tri godine, znatno iznad sada{wih.Za

ovu godinu proizvedene o~ekuje EBID-

TA zaradu od oko devet milijardi

evra, blago ispod 9,3 milijarde evra

iz 2012, ali }e se zato sada{we cene

odraziti na prihode u 2014. i 2015.
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Rumunija prodala udeo 

nacionalne gasne transportne

kompanije

Rumunija je prodala za 94,9 milio-

na dolara (72 miliona evra) udeo od

15 posto u nacionalnoj gasnoj tran-

sportnoj kompaniji Transgaz, saop-

{tio je 17. aprila ministar energije

te zemqe, Konstantin Nita. Prodaja

(uglavnom inostranim investitori-

ma) je jedna od mera na koje se Buku-

re{t obavezao MMF-u i Evropskoj

uniji u zamenu za vanredni paket fi-

nansijske pomo}i od 25 milijardi

evra (20 milijardi sa MMF-om 2009.

i 5 milijardi sa EU 2011.godine). Ni-

ta je rekao da je taj posao „uspeh i

dobar start za naredne privatizaci-

je“. Rumunija se sada sprema da u maju

proda deo dr`avnog udela u kompa-

niji Nuklearelektrika, koja je opera-

ter rumunske nuklearke u ^ernavodi,

a u septembru udeo u proizvo|a~u

prirodnog gasa Romgazu i jo{ nekim

kompanijama iz oblasti proizvodwe

elektri~ne energije. MMF insisti-

ra da Rumunija prodajom velikih gu-

bita{kih energetskih i transport-

nih kompanija obezbedi privredni

rast.

Regulatorna stabilnost

preduslov za investicije

Najja~a svetska energetska kompani-

ja, ameri~ki ExxonMobil, saop{tio je da

je dugoro~na regulatorna stabilnost u

Evropi kqu~ni preduslov za privla~e-

we investicija u nove kogeneracione

kapacitete.[ef sektora prerade u Ex-

xon-u, Dejv Braunel izjavio je tokom

ovogodi{we godi{we COGEN konfe-

rencije u Briselu da se radi o inve-

sticijama merenim stotinama miliona

evra i investicionim razvojnim ciklu-

som od obi~no {est godina, a radnim

vekom od preko 30 godina, pa je „sta-

bilnost pravila igre od presudnog

zna~aja“. Braunel je pri tom ukazao da,

na primer, referentne vrednosti u

tim investicijama moraju biti zasnova-

ne na sada{noj tehnologiji u trenutku

dono{ewa investicione odluke, a ne u

vreme okon~awa projekta, po{to se re-

ferentne vrednosti dopuwuju svake

tri do ~etiri godine. Podsticaji koje

pru`aju zemqe ~lanice EU tako|e mora-

ju biti uskla|ivane u odnosu na prome-

ne na tr`i{tu da bi ostale konku-

rentne, dodao je on. Prema Braunelu,

kogeneracija mo`e tako|e biti pomog-

nuta davawem prioriteta kogeneraci-

onim elektranama kod prodaje vi{ka

elektri~ne energije mre`nim operate-

rima. Kogeneratori, treba ubudu}e da

imaju nediskriminacioni balansni me-

hanizam, kojim }e mo}i da nabavqaju

svoje neto potrebe za elektri~nom

energijom, ili prodaju vi{kove struje

bez diskirminacije, rekao je istom

prilikom predstavnik Xeneral Elek-

trika Loren Star~er.

Cene gasa u Francuskoj

Cene gasa za doma}instva u Francu-

skoj prilagodi}e se od oktobra ove

godine rastu cena te energetske siro-

vine na veleprodajnom tr`i{tu, u skla-

du sa najavqenim promenama u ugovori-

ma po kojima gas kupuje francuski ko-

los GDF Suez,saop{tila je 16.oktobra

tamo{wa Energetska regulatorna komi-

sija. GDF Suez je ekskluzivni snabde-

va~ tarifnih potro{a~a u Francuskoj

koji kupuju gas po regulisanim cenama.

Te cene se mese~no obra~unavaju po

formuli koja je u ovom trenutku 36 po-

sto vezana za cene gasa na veleprodaj-

nim tr`i{tima, a 64 posto za cene

nafte. GDF Suez je u me|uvremenu us-

peo da ispregovara sa svojim dobavqa-

~ima iz Norve{ke, Rusije i Al`ira sma-

wewe udela vezivawa cena gasa za cene

nafte, pa }e u formuli koju primewuje

regulator udeo cena gasa na spot tr-

`i{tima porasti na 40 posto. Reguli-

sane cene po kojima gas pla}aju doma-

}instva u Francuskoj imaju limitirani

rast, pa je francuski Vrhovni sud do-

neo odluku da Vlada mora da kompenzi-

ra gubitke koje je zbog toga posledwih

godina pretrpeo GDF Suez. Kompanija

je u februaru saop{tila da su reguli-

sane cene 30 posto ispod onih po ko-

jima ona kupuje taj gas.

Pregovori o novoj nuklearnoj

elektrani

Slova~ka vlada je spremna za po~e-

tak pregovora o izgradwi nove nukle-

arne elektrane u mestu Jaslovske Bo-

hunice u pokrajini Trnava. Kao prvi

korak, vlada je ovlastila Ministar-

stvo privrede da zapo~ne razgovore

sa ruskom kompanijom Rosatom i ~e-

{kom energetskom firmom ^EZ o

uslovima promene vlasni~ke struktu-

re u slova~koj nuklearnoj firmi

JESS.
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D
ejan Dizdar me|unarodno je

ugledan fotograf, koji je od

kasnih 70-ih godina pro{log

veka izlagao na gotovo 400 grupnih

izlo`bi po svetu i odr`ao 25 samo-

stalnih izlo`bi (Srbija, Hrvatska,
Bosna, Izrael, Ju`na Afrika i Rusija).

Izlo`bu wegovih fotografija u Va-

qevu organizovao je lokalni Foto

klub, a na otvarawu su govorili maj-

stor umetni~ke fotografije Miro-

slav Jeremi} Jeremija i na{ kolega

iz EMS-ovog Pogona prenosa Vaqevo

Janko Levnai}.

Dejan Dizdar je ro|en 1952. godi-

ne u Beogradu, a od 1984. godine `ivi

u Izraelu. Osvajao je mnoge nagrade i

priznawa me|u kojima su presti`na

zlatna medaqa Asahi (Japan) i bronza-

na medaqa kraqa Tajlanda. Fotogra-

fije mu se nalaze po privatnim kolek-

cijama na svim kontinentima, pa ~ak i

u dalekim zemqama kao {to su Nova

Kaledonija i Tasmanija. ^lan je pro-

fesionalnih udru`ewa: EFIAP (Excel-
lance, Federation Interantionale de l’Art
Photographique), KMF FSS (Kandi-

dat majstor fotografije, Foto savez

Srbije)
Zanimqivo je {to je Dizdar radio

kao dispe~er u dana{wem EMS-ovom Na-

cionalnom dispe~erskom centru od di-

plomirawa do odlaska u Izrael.U Izra-

elu je radio kao dispe~er tako|e,sad je

“Controls & Instrumentation Dept.Mana-
ger Rutenberg Power Station“. U razgo-

voru je ispri~ao da je radio sa dr

Acom Markovi}em, Draganom Vig-

wevi}em i nizom drugih tada{wih

ZEP-ovih dispe~era. Dragan Karano-

vi}, koji vodi EMS-ov Sektor za regi-

onalno upravqawe prenosnim siste-

mom, rekao je Levnai}u, koji je opet

uspe{an kwi`evnik, ali i vrsan foto-

graf, da je u jedan petak Dizdaru pra-

vqen ispra}aj, a da je Karanovi} po~eo

da radi dva dana kasnije u ponedeqak na

tom upra`wenom mestu.
P. Batini}
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N
a Visokoj {koli elektrotehni-

ke i ra~unarstva strukovnih

studija u Beogradu, sa kojom JP

Elektromre`a Srbije godinama uspe-

{no sara|uje, po~etkom aprila odr`a-

na je sve~ana dodela diploma svr{e-

nim studentima.
^estitaju}i diplomcima, prof dr

@ivorad Vasi} istakao je zna~aj

sticawa prakti~nih znawa, uz neop-

hodnu teorijsku osnovu.
Od osnivawa, nastavno osobqe Vi-

soke {kole elektrotehnike i ra~u-

narstva strukovnih studija nastoji da

doslednom primenom evropskih i

svetskih standarda organizuje viso-

kokvalitetne studije iz oblasti

elektronike, energetike, automatike,
telekomunikacija, ra~unarstva, infor-

macionih i multimedijalnih tehnolo-

gija i elektronskog poslovawa. O

uspehu svedo~i veliki broj studenata

koji, nakon zavr{etka studija, uspevaju

da na|u posao i ostave trag u presti-

`nim doma}im i stranim kompanijama.
-Visoka {kola elektrotehnike i

ra~unarstva strukovnih studija je dr-

`avna {kola programski orijentisana

ka izu~avawu oblasti koje predstavqa-

ju najsavremenije tehni~ke discipli-

ne. Zahvaquju}i atraktivnosti progra-

ma i intenzivnom radu zaposlenih po-

stignuto je da se ova institucija vi-

soko pozicionira u oblasti visokog

{kolstva, - istakao je direktor {kole

dr Dragoqub Martinovi}.
M. B. – M. V.

VISOKA [KOLA ELEKTROTEHNIKE I RA^UNARSTVA

STRUKOVNIH STUDIJA

Sve~ana dodela diploma

IZLO@BA FOTOGRAFIJA U VAQEVU

Koincidencije

Janko Levnai} i Dejan Dizdar



R
atomir Ratko Maro{an zapo-

slio se u Elektroistoku, pret-

hodniku Elektromre`e Srbije,
u prvim godinama postojawa na{e kom-

panije. Po obrazovawu elektrotehni-

~ar, najve}i deo radnog veka - do pen-

zije, proveo je kao za{titar u EMS-
ovom Pogonu prenosa Beograd. Jo{

uvek je izvanredno predan na{em

Preduze}u, me|utim, svakako je naro-

~ito zna~ajan kao jedan od osniva~a

modernog ne samo EMS-ovog, ve} i

EPS-ovog, sindikata, a principi or-

ganizovawa osnova su i moderne Kon-

federacije nezavisnih sindikata.
- Onda{wi samostalni sindikat,

kako organizaciono, tako ni aktivno-

stima nije zadovoqavao potrebe rad-

nika u vi{e elektroprivrednih kom-

panija. Zbog toga je 1991. godine

osmi{qena nova organizacija sindi-

kalnog delovawa za Elektroprivredu

Srbije (takozvani „mali EPS“ i Elek-

troistok), EP (proizvodwa) i EPK

(predstavqao elektroprivredne rad-

nike na Kosovu), - pri~a Maro{an, i

nastavqa: - Odmah smo predstavili

osnove ovog modernog, aktuelnog sin-

dikalnog organizovawa, sposobnog za

zreo dijalog s poslodavcima, ali i za

zrelu za{titu interesa zaposlenih.
Taj sindikat vrlo brzo se povezao i

na me|unarodnom nivou, ostvario

kontakte s relevantnim sindikalnim

institucijama, ali i s gr~kim pred-

stavnicima formirao prvu balkansku

konfederaciju.
Sku{tina novog Sindikata for-

mirana je 20. februara 1993. godine.
Prvi predsednik Skup{tine bio je

Vlada Milovanovi} iz Obrenovca,
a Jelenko Mi}i} iz Kolubare bio je

predsednik Glavnog odbora. Kqu~ni

qudi u organizovawu novog sindikata

bili su jo{ \or|e Laku{i} (u ime

zaposlenih na Kosovu), predstavnik

proizvo|a~a Radivoje Mili} Mi}a

iz \erdapa, a predstavnici „malog

EPS-a“ Maro{an, Milovan Ranko-

vi}, Reqa Popovi}, Zlatko Marin-

kovi} i jo{ nekolicina. Maro{an is-

ti~e da su sindikalni poslenici sjaj-

no i vrlo kolegijalno sara|ivali, da

je bilo sasvim izli{no razmi{qati

ko je pojedina~no va`niji u sindika-

tu, ili koje preduze}e, pa navodi da je

i vi{e nego dvostruko mawi Elektro-

istok u Glavnom odboru imao tri ~la-

na, a Elektrodistribucija Beograd s

tri hiqade zaposlenih samo jednog.
Maro{an ka`e da je u po~ecima bilo

vrlo te{ko za rad jer, na primer, tro-

jica osniva~a Sindikata imala su sa-

mo dva stola. Odli~ni me|uqudski

odnosi ubrzo su doneli dobre rezul-

tate za zaposlene.
- Prvi razgovori koje smo obavili u

Vladi bili su o kolektivnom ugovoru, a
1993. godine organizovali smo {trajk

sa zahtevom da se pove}aju plate koje su

bile o~ajno slabe. U onim ~emernim da-

nima zaposleni su mogli da za platu do-

biju kilogram jabuka. Bili smo uvek do-

bro pripremqeni i disciplinovani

pregovara~i pa su nas vrlo uva`avali u

Vladi, - ka`e Maro{an.
Ipak, ~iwenice svedo~e da je Ma-

ro{an vrlo skroman. Sindikat je ra-

dio u prostorijama Pogona prenosa

Beograd ili u beogradskom sedi{tu

\erdapskih hidroelektrana, a s druge

strane, onda{wi Elektroistok je pr-

vi po~eo s nizom inovacija a to sve-

do~i o velikoj ulozi kako sindikalne

organizacije u Preduze}u, tako i o

posve}enosti sindikalaca iz na{ih

redova. Na primer, prvi smo osnovali

Fond solidarnosti {to su i drugi

kopirali. Milovan Andri}, koji je

bio prvi potpredsednik EMS-ovog

Sindikata i koji u istovetnom duhu

solidarnosti i posve}enosti vodi

EMS-ov Sindikat, svedo~i da je Ma-

ro{an bio izvanredan inovator i ve-

oma uporan i bez wega te{ko da bi

opstao novi Sindikat po{to je upra-

vo on pokrenuo socijalni dijalog. Ma-

ro{an je bio i predsednik Komisije

za saradwu sa susednim sindikatima, a
zatim predsednik EPS-ovog resora za

informisawe. On je bio prvi koji je

postigao da sindikalne aktivnosti

obavqa profesionalno – da bude na

platnom spisku. I Maro{an i Andri}

isti~u da nikad nisu imali problema

s Poslovodstvom Preduze}a jer su se

i jedni, i drugi borili za interese

kompanije, svaki iz svog ugla, ali i

zbog izvanrednog me|usobnog uva`a-

vawa i sklonosti jednih i drugih di-

jalogu, a ne polemici.
Predrag Batini}
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Ratko Maro{an – uporni modernizator 



S
indikat EMS kroz

vi{e programa pre-

vencije radne inva-

lidnosti, rehabilitacije,
rekreativnih odmora i

sportske rekreacije, odo-

brenih i pomognutih od

Poslovodstva, promovi{e

zdrav na~in `ivota i ba-

vqewe fizi~kom kulturom,
razvoj korporativne kultu-

re i ja~awe unutarkorpora-

tivnih veza, odnosno tim-

skog duha zaposlenih. Od-

mor, oporavak, osve`ewe,
o~uvawe zdravqa, zabava, ra-

zonoda i relaksacija, stva-

raju dobar i zdrav duh i

energiju, okrepquju i ospo-

sobqavaju za novi rad i

stvarawe. Sredinom aprila

na Kopaoniku odr`ana je

centralna sportsko–re-

kreativna manifestacija

zaposlenih u Javnom predu-

ze}u Elektromre`a Srbije,
direkcijama JP EPS i pri-

vrednim dru{tvima Elek-

troistok - Projektni biro

i Elektroistok - Izgradwa.
Susrete je otvorio Niko-

la Petrovi}, generalni

direktor JP EMS. Tri sto-

tine u~esnika takmi~ilo se

u vi{e disciplina: mali

fudbal, basket, {ah, stoni

tenis, pikado, streqa{tvo,
plivawe, skijawe, kuglawe i

bacawe plo~ica. Prigodne

plakete i zahvalnice dode-

qene su ustanovama i poje-

dincima koji su pomogli da

se ova manifestacija rea-

lizuje, a diplome, medaqe i

pehari najboqim rekrea-

tivcima i ekipama. Pobed-

nik Sportskih susreta

„KOPAONIK 2013“ je eki-

pa Pogona Kru{evac, ekipa

Direkcije JP EPS dobila

je pehar za fer-plej, a Jovi-

ca ]ur~i} je nagra|en je

zlatnom medaqom za gest

koji veli~a sportski duh i

vite{tvo.
R. E.
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Ekipni pobednici – Pogon Kru{evac

SPORTSKI SUSRETI 

SINDIKATA EMS „KOPAONIK 2013“

Rekreacija i ja~awe timskog duha

Otvarawe susreta – predsednik UO JP EPS dr Aca Markovi}, 

generalni direktor JP EMS Nikola Petrovi} i predsednik 

Sindikata EMS Milovan Andri}

Finalisti takmi~ewa u malom fudbalu – Pogon Novi Sad i Izgradwa



K
rajem marta doneto je Upustvo o

radu Komisije za prijem novih

zaposlenih u radni odnos, pre-

me{taj i unapre|ewe zaposlenih u JP

Elektromre`a Srbije. Upustvom se

ure|uje postupak prijema, na~in rada

Komisije kao i proceduralni na~ini

po kojima se vr{i preme{taj i unapre-

|ivawe zaposlenih u Preduze}u. Pre-

ma Upustvu, prijem u radni odnos vr{i

se preko Komisije, uz stru~nu podr-

{ku Centra za qudske potencijale ko-

ji prikupqa zahteve izvr{nih i kor-

porativnih direktora za popunu

upra`wenih radnih mesta, zatim po

selekciji kandidata daje predlog Ge-

neralnom direktoru za prijem novih

zaposlenih. Sam prijem lica u radni

odnos vr{i se u skladu sa Programom

poslovawa za teku}u godinu.
Potencijalni kandidati za prijem

u radni odnos obave{atavuju se ras-

pisivawem oglasa u sredstvima javnog

informisawa, Infostud-u, na inter-

net stranicama Nacionalne slu`be za

zapo{qavawe i posredstvom Centra

za razvoj karijere Univerziteta u Be-

ogradu. Tako|e, mo`e biti kori{}ena

i baza kandidata koji su dostavili

molbe za prijem u radni odnos, sa rad-

nim biografijama, o ~emu odlu~uje Ko-

misija.
Zahteve za popunu upra`wenih me-

sta podnose izvr{ni i korporativni

direktori Centru za qudske poten-

cijale. Bez obzira da li se prijem vr-

{i javnim ogla{avawem ili iz Baze

kandidata, oni koji ispuwavaju uslove

prolaze postupak selekcije. Postupak

selekcije sastoji se od stru~nog te-

stirawa (boduje se ocenama od jedan

do pet) i intervjua sa ~lanovima Ko-

misije koja boduje op{ti utisak. Za

radna mesta sa pove}anim rizikom, ko-

ja podrazumevaju rad na visini i rad u

blizini napona, kandidati dostavqa-

ju Uverewe o zdravstvenom stawu. Na

osnovu dobijenih rezultata Komisija

sa~iwava rang listu i predla`e Gene-

ralnom direktoru izbor najboqeg

kandidata.
Upustvom je definisan i preme-

{taj- raspore|ivawe zaposlenih iz

jedne u drugu organizacionu jedinicu

u okviru JP EMS.
Upustvom je definisana i oblast

unapre|ewa zaposlenih, koja se vr{e

na osnovu Plana unapre|ewa izvr{nih

i korporativnih direktora, koji je u

skladu sa Programom poslovawa Pred-

uze}a za teku}u godinu i Odlukom Ge-

neralnog direktora o raspodeli koe-

ficijenata za unapre|ewe zaposlenih

po organizacionim delovima.

M. V.
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U
drugoj polovini marta donet je

Pravilnik o izmenama i dopunama

Pravilnika o alko-testirawu.
Prema ~lanu 2. Pravilnika o izmenama

i dopunama pravilnika o alko-testi-

rawu ~lan 23. prethodno donetog Pra-

vilnika mewa se i glasi:„Zaposleni ne

po{tuje radnu disciplinu i ~ini po-

vredu radne obaveze ako: unese alko-

hol na radno mesto; proverom putem

alko- testa ili u ovla{}enoj ustanovi

bude utvr|eno da je do{ao na posao

pod uticajem alkohola ili je alkohol

upotrebio na radu; zaposleni u JP

EMS ili drugo lice ne `eli da se

podvrgne proveri ili ne koristi

sredstvo za alko –test prema dobije-

nom upustvu ili ne `eli da potpi{e

zapisnik po izvr{enoj proveri ili

odbije da se udaqi iz radne okoline.
U slu~ajevima nepo{tovawa radne

discipline, odnosno povrede radne

obaveze iz stava 1. ~lana 2. zaposleni

}e se u pisanoj formi upozoriti na

postojawe razloga za otkaz ugovora o

radu. Prema izmenama i dopunama u ~la-

nu 3. mewa se ~lan 24. prethodnog Pra-

vilnika i sada glasi: „Ukoliko zapo-

sleni ili drugo lice ponovo ne po-

{tuje radnu disciplinu, odnosno po-

novo u~ini povredu radne obaveze iz

~lana 23. Pravilnika o izmenama i do-

punama pravilnika o alko-testirawu,
najmawe tri puta u naredna dva meseca

od dana prve kontrole, zaposlenom se,
u skladu sa zakonom mo`e otkazati

ugovor o radu, odnosno drugi ugovor

po osnovu kojeg se drugo lice nalazi

na radu ili je na drugi na~in anga`o-

vano u JP EMS. ^lanom 4. u potpunosti

se bri{e ~lan 25. koji je predvi|ao

druga~iji vremenski okvir za kontro-

lu zaposlenih koji su izvr{ili povre-

du radne discipline.
M. V.

Pravilnik o izmenama i dopunama pravilnika o alko-testirawu

N
ovo Upustvo za upu}ivawe zapo-

slenih na stru~na usavr{avawa u

zemqi, koje je potpisao general-

ni direktor JP EMS Nikola Petro-

vi}, stupilo je na snagu krajem marta.
Prema Upustvu, a na osnovu Plana stru~-

nog usavr{avawa za teku}u godinu, izvr-

{ni i korporativni direktori organi-

zacionih jedinica daju predloge zapo-

slenih koji se upu}uju na stru~ne,odno-

sno referentne doga|aje – simpozijume,
seminare, stru~ne obuke i konferenci-

je koje se organizuju u zemqi. Predlozi

se dostavqaju Centru za qudske poten-

cijale, ta~nije Slu`bi za razvoj qud-

skih potencijala i stru~no usavr{ava-

we,najkasnije 15 dana pre po~etka doga-

|aja. U Slu`bi se upu}eni predmet raz-

matra i obra|uje, shodno usvojenim sta-

vovima o unapre|ewu, prepoznavawu i

negovawu talenata, u skladu sa dugoro~-

nom perspektivom razvoja potencijala.
Upustvom se defini{e i usavr{ava-

we zaposlenih na nekom od referent-

nih doga|aja u inostranstvu kada je

predvi|eno da,ukoliko se dobije sagla-

snost Centra za qudske potencijale,
izvr{ni i korporativni direktori

prosle|uju dobijenu saglasnost poslov-

no – tehni~kim sekretarima u svojim

organizacionim delovima,koji su du`ni

da obezbede organizaciju slu`benog

puta,pripreme putni nalog i dostave ga

zaposlenom pre odlaska na slu`beni

put.
M. V.

Primena upustva za upu}ivawe zaposlenih na stru~na usavr{avawa u zemqi

Upustvo o radu komisije za prijem novih zaposlenih u radni odnos,

preme{taj i unapre|ewe u JP EMS



P
rof \or|e Stanojevi} ro-

|en je 7. aprila 1858. godine u

Negotinu , gde je zavr{io ~eti-

ri razreda osnovne {kole i ~etvoro-

razrednu ni`u gimnaziju. Vi{e razre-

de gimnazije zavr{io je u Beogradu, za-

tim je 1877. upisao Prirodno-matema-

ti~ki odsek Filozofskog fakulteta

u Beogradu. Tih godina je, jo{ kao vi-

soko{kolac, pisao svoje prve stru~ne

radove. Godine1881. diplomirao je na

Velikoj {koli u Beogradu i profesor

Kosta Alkovi} ga je zadr`ao kao

asistenta pripravnika na Katedri za

fiziku. Te iste godine boravi u Pa-

rizu na Prvoj me|unarodnoj izlo`bi

o elektricitetu. Na polo`aju asi-

stenta je ostao do 1883. godine, kada

je polo`io profesorski ispit iz

fizike, mehanike i astronomije. Iste

godine postavqen je za profesora

fizike u Prvoj beogradskoj gimnaziji.
Tokom vi{e decenija rada, osim

pitawima elektriciteta i wegove

upotrebne vrednosti, bavio se i is-

tra`ivawima iz oblasti fizike, me-

hanike, astronomije, kao i novim teh-

ni~kim pronalascima: fotografijom u

boji, rashladnim ure|ajima i drugim

temama. U periodu od 1883. do 1887.
godine bio je pitomac Ministarstva

vojnog Kraqevine Srbije. Na studija-

ma i radu u najpoznatijim astronom-

skim i meteorolo{kim opservatori-

jama Evrope (Potsdam, Hamburg, Me-

don,Grini~, Kju, Pulkovo). Zbog svojih

rezultata dobio je poziv od Pariske

opservatorije da u~estvuje u nau~no-
istra`iva~koj ekspediciji prou~ava-

wa Sunca u Petrovsku, a dve godine

kasnije i u drugoj nau~no-istra`iva~-

koj ekspediciji prou~avawa Sunca i

termi~kog spektra u Sahari. U tom

periodu i ne{to kasnije objavio je

nekoliko nau~nih radova iz astrofi-

zike u izdawima Pariske akademije na-

uka. To su prvi nau~ni radovi iz

astronomije kod Srba.
^esto je boravio u evropskim gra-

dovima gde je u~estvovao na skupovima

i izlo`bama iz raznih oblasti nauke

i tehnike, prikupqao znawa i isku-

stva koja je, odmah potom, poku{avao

preneti u svoju zemqu. Zaslu`an je za

uvo|ewe prvog elektri~nog osvetqe-

wa u Beograd i tada{wu Srbiju, krajem

osamdesetih godina 19. veka (1890. go-

dine, vodi ~uvenu raspravu o uvo|ewu

elektri~nog osvetqewa sa prof

Markom Lekom, pobornikom prime-

ne gasa u Srbiji, a posebno u Beogra-

du), umesto do tada preovla|uju}eg ga-

snog osvetqewa. To je Beograd uvelo

me|u prve prestonice Evrope sa pot-

puno elektri~nim osvetqewem.
Godine 1887. postao je redovni

profesor fizike i mehanike na Voj-

noj akademiji, a 1893. je postao redov-

ni profesor eksperimentalne fizi-

ke na Velikoj {koli u Beogradu. Sre-

dinom prvog desetle}a dvadesetog ve-

ka je postao redovni profesor Uni-

verziteta u Beogradu, a 1909. godine i

dekan Filozofskog fakulteta u Beo-

gradu. [kolske 1913/1914. godine po-

stavqen je na mesto rektora Beograd-

skog univerziteta, i na tom mestu

ostao je sve do 1919. godine. Bio je

odani prijateq i po{tovalac dela

Nikole Tesle, napisao je kwigu „Ni-

kola Tesla i wegova otkri}a“ koja je

objavqena u Beogradu 1894. godine.
Vi{e godina je radio na izu~avawu

mogu}nosti izgradwe elektri~nih

centrala u Srbiji, a naro~ito mogu}-

nosti kori{}ewa vodnih tokova u tu

svrhu, prou~avao je hidroenergetske

potencijale reka u Srbiji. Zaslu`an

je za izgradwu prvih hidroelektrana

u Srbiji: U`ice na \etiwi, Vu~je na

Vu~janci, (od1990 do 1903. godine)
Ni{ na Ni{avi, Veliko Gradi{te na

Peku, Vlasotince na Vlasini, Ivawica

na Moravici i Zaje~ar na Timoku.
Konstruisao je i Beogradsku termo-

centralu, a zaslu`an je i za prvo de-

monstrirawe radija 1904. godine u

Beogradu, odnosno ostvaruje prvu ra-

dio vezu u Srbiji.
U svojim predavawima na Fizi~kom

institutu Velike {kole, juna 1901.
godine, Stanojevi} je zakqu~io da

„Vodopad koji najvi{e snage u sebi

ima, bez sumwe je vodopad Vu~janskog

potoka blizu sela Vu~ja, oko 17 kilo-

metara daleko od Leskovca (1903. go-

dine izgra|en prvi dalekovod od HE

Vu~ijanka do Leskovca u du`ini od 17
kilometara). Na tom mestu, voda pada u

nekoliko skokova, koji nisu daleko

jedan od drugoga i nose razne nazive

kao: Dev Kazan, \okin Vir, itd., sa vi-

sine ve}e od 100 metara. Koli~ina vo-

de iznosi pri maloj vodi oko pola

kubnog metra, te i snaga koju taj vodo-

pad mo`e da dâ, izne}e oko 500 par-

nih kowa. Po `eqi nekoliko uglednih

gra|ana Leskovca, prostudirao sam

pitawe o dovodu te snage u Leskovac

i na{ao da bi se ono na srazmerno lak

na~in moglo izvesti. Za prvo postro-

jewe imalo bi se uzeti 500 parnih ko-

wa podeqeno na dve turbine i dinamo

ma{ine od po 150 kowa. Na taj na~in

bi, prema potrebi, radila samo jedna

turbina, ili obe, a u izvesnim slu~aje-

vima slu`ile bi jedna drugoj za rezer-

vu.“ 
Preminuo je u Parizu 24. decembra

1921. godine na slu`benom putu, na

kome je trebalo da nabavi avion za

meterolo{ka istra`ivawa u Srbiji.
Kao vizionaru, nau~niku {irokog

spektra i pioniru elektrifikacije

Srbije, podignuta je bista sa wego-

vim likom ispred zgrade PD EDB u

Masarikovoj ulici u Beogradu. Uprav-

ni odbor JP EPS 1995. godine usta-

novio je priznawe “Plaketa s pove-

qom \or|e Stanojevi}“ za doprinos

u elektrifikaciji i razvoju elektro-

privrede preduze}ima i pojedincima.
To priznawe doidequje se svake godi-

ne 6. oktobra na Dan JP EPS.

Priredio: M. Vukas
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Nau~nik, vizionar i pionir elektrifikacije



D
ok je za mnoge qude

prole}e simbol quba-

vi,bu|ewa i lepog vre-

mena, za osobe koje pate od

nekog oblika alergije ono

predstavqa po~etak prave

vi{emese~ne more.
Skoro svako od nas se

bar jednom u `ivotu sretne

sa nekim oblikom alergijske

reakcije. Zbog postojawa

brojnih i razli~itih pred-

rasuda, kao i lo{ih inter-

pretacija, alergijske bole-

sti se ponekad shvataju suvi-

{e olako.Na `alost, u savre-

menom svetu one predstavqa-

ju ozbiqan problem i zdrav-

stveni rizik.Statisti~ki je

dokazano da je do sada obo-

lelo oko 30 posto op{te

populacije, a istra`iva~i

predvi|aju da bi do 2015. go-

dine polovina stanovni{tva

Evrope mogla da pati od ne-

kog oblika alergije.Alergij-

ske reakcije se javqaju sve

~e{}e i u sve te`im oblici-

ma, kako u populaciji dece i

adolescenata,tako i kod od-

raslih osoba.
Kako se okolina posled-

wih nekoliko decenija agre-

sivno i nekontrolisano me-

wa, broj mogu}ih uzroka

alergijskih reakcija sve je

brojniji i razli~itiji – od

naslednog faktora do na~i-

na `ivota, aerozaga|ewa,
promena u ishrani, ali i u

sve ve}oj i u~estalijoj upo-

trebi lekova i kozmeti~kih

preparata.

Nastanak alergijske 

reakcije

Alergija je neodgovaraju-

}i, izmewen i neuobi~ajen

odgovor na{eg imunog siste-

ma na razli~ite faktore

sredine pri ~emu dolazi do

o{te}ewa tkiva. Ona se ma-

nifestuje kao reakcija pre-

osetqivosti na egzogene

faktore koji se nazivaju

alergeni tj. antigeni. To su

supstance koje qudski orga-

nizam prepoznaje kao strane

i potencijalno {tetne, te

protiv wih stvara speci-

fi~ne odbrambene materije

– antitela. Alergeni su naj-

~e{}e belan~evine, koje }e

samo kod maweg broja alergi-

jama sklonih osoba izazvati

reakciju i aktivaciju od-

brambenog sistema. Da bi se

kod takvih osoba neka od

alergijskih bolesti i mani-

festovala, potreban je od-

re|en vremenski period raz-

voja preosetqivosti na neki

alergen tzv.period senzibi-

lizacije, koji se karakteri-

{e stvarawem odbrambenih

antitela u telu alergi~ne

osobe. Drugim re~ima, va`na

je dugotrajna izlo`enost

nekom alergenu.

Uzroci i simptomi

alergije

Skoro svaka supstanca iz

spoqa{we sredine mo`e da

izazove alergijsku reakciju.
Naj~e{}i alergeni su: griwe

ku}ne pra{ine, polen, korovi

i trave, aerozaga|ewe, duvan-

ski dim, razli~ita hrana (jaja,
mleko, plodovi mora, p{eni~-

no bra{no, ~okolada, kikiri-

ki, jagode i sl.), aditivi pi}u

i hrani, konzervansi, bu|,
otrovi insekata, kozmeti~ki

preparati i lekovi.
Naj~e{}e alergijske bole-

sti su:alergijske bolesti re-

spiratornog sistema (aler-

gijska polenska kijavica,
alergijska bronhijalna ast-

ma), alergijski kowuktivitis,
alergijske reakcije na hranu

(alergijska gastroenteropa-

tija) i lekove (penicilin,
aspirin, anestetici), ko`ne

alergije (urtikarija, angioe-

dem, atopski i kontaktni

dermatitis, alergija na sun-

ce) i alergija na ubod inseka-

ta (ose, p~ele, pauci, mravi).
Simptomi alergijskih re-

akcija mogu da budu op{ti i

lokalni u zavisnosti od or-

ganskog sistema putem koga je

neki alergen iz spoqa{we

sredine dospeo u organizam -
udisawem preko respirator-

nog sistema, ishranom preko

digestivnog sistema ili pre-

ko ko`e i sluzoko`a.
Simptomi su razli~iti i

zavise od vrste alergije.Wi-

hova glavna karakteristika,
koliko god banalni mogu da

budu, je da mnogima remete

ili onemogu}avaju odvijawe

normalnog svakodnevnog `i-

vota i aktivnosti. Oni koji

dominiraju i po kojima se i

prepoznaje neka alergijska

reakcija su: svrab, ospa, pec-

kawe, nadra`ajno kijawe, za-

pu{enost ili curewe iz no-

sa, otok kapaka i crvenilo

kowuktiva, suzewe i svrab

o~iji, ka{aq ili ote`ano

disawe. Karakteristi~no je

da kod nekih osoba domini-

raju jedni, a da su istovreme-

no drugi simptomi mawe iz-
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Odmor u Vili Jawi} na Zlatiboru 

N
edavno je Sindikat EMS-a sa Poslovodstvom JP EMS u{ao u poslovni zakup Vi-

le Jawi} na Zlatiboru za period od 1. juna do 5. oktobra ove godine, za kori-

{}ewe po smenama od sedam dana. Svi organizacioni delovi EMS-a planirali

su smene prema sopstvenim potrebama. Tako npr. Sindikat EMS Direkcija smene ko-

risti od 1.juna do 3. avgusta, a za ovaj prvi period zainteresovani zaposleni se pri-

javquju propisanim obrascima do 15. maja, a za drugi period koji traje od 3. avgusta do

5.oktobra prijave se podnose do 15. jula. Zakup sedmodnevnog aprtmana u Vili za ~la-

nove Sindikata je pet hiqada dinara na dve mese~ne rate, a za ostala lica 10 hiqada

dinara. Nepotpune i neblagovremene prijave ne}e biti razmatrane.
M. V.

Ekspanzija 



ra`eni.
Simptomi prehlade, upa-

le uva ili sinusa mogu da ma-

skiraju simptome alergije,pa

~esto ne mogu da se razliku-

ju. Va`no je da se zna da su

alergijski simptomi dugo-

trajni, da temperatura nije

povi{ena, da se javqaju u od-

re|enom godi{wem dobu ili

posle kontakta sa nekim

alergenom i da se smiruju

tek uz primenu odgovaraju-

}ih lekova.
Anafilakti~ki {ok je

najte`i oblik neke alergij-

ske reakcije i predstavqa

akutni,neo~ekivani i po `i-

vot opasni sindrom sa mno-

gobrojnim sistemskim mani-

festacijama, koji mo`e da

dovede i do smrtnog ishoda.
Me|u naj~e{}e poznate uzro-

ke anafilakti~kog {oka

ubrajaju se primena penici-

lina i otrovi insekata.
Klini~ki znaci po~iwu

ubrzo po unosu alergena u

organizam, naj~e{}e unutar

jednog sata. Najva`niji alar-

mantni simtomi su:svrab,cr-

venilo i ospa po ko`i, uzne-

mirenost i strah, slabost i

drhtavica, ka{aq i ote`ano

disawe - „svirawe“ u grudi-

ma, curewe iz nosa, oticawe

usana i jezika uz ote`ano gu-

tawe, muka, povra}awe, pro-

liv, gr~eviti bolovi i nadu-

tost u trbuhu.Razvoj kardio-

vaskularnog kolapsa pra}en

je padom pritiska, lupawem i

preskakawem srca.

Dijagnoza i le~ewe

Dijagnozu alergije po-

stavqa lekar na osnovu anam-

nesti~kih podataka koje daje

pacijent o svojim tegobama,
fizikalnog pregleda, kao i

na osnovu testova na ko`i

ili iz krvi koji se rade u

skoro svakoj bolnici.
Danas postoji veliki

broj antialergijskih lekova

koji su prilago|eni le~ewu

ve} navedenih simptoma:
kortikosteroidne kreme za

ko`ne i o~ne simptome, na-

zalni sprejevi, ali i sistem-

ski lekovi – antihistamini-

ci novije generacije (lora-

tadin),kao i lekovi za {ire-

we disajnih puteva u vidu

sprejeva za inhalaciju (bron-

hodilatatori) – „pumpice“.
Antihistaminici se uzimaju

preventivno pre o~ekivane

pojave polena u vazduhu. Naj-

noviji vid terapije je imuno-

terapija sa rastu}im dozama

alergena koji se daju u vidu

potko`nih iwekcija, ali se

ona koristi kao posledwe

re{ewe kod pacijenata koji

ne reaguju na standardnu se-

zonsku terapiju.

Prevencija alergijskih

stawa

Su{tina prevencije

alergijskih reakcija je bla-

govremeno uklawawe {tet-

nih agenasa (perje, pra{ina,
cve}e, `ivotiwske dlake... )
iz neposredne okoline pre-

osetqive osobe ili neizla-

gawe iste supstancama koje

dovode do alergije (duvan-

ski dim, polen, trave... ).
Alergiju na polen, po-

sebno na polen parlo`ne

trave (Ambrozija) veoma je

te{ko izbe}i. Zbog toga je

moj savet osobama sa ovom

vrstom alergije da u doba

cvetawa izbegavaju du`e

{etwe ili da to rade u ra-

nim jutarwim satima, posle

ki{e ili kada ne duva vetar,
jer je koncentracija polena

u vazduhu tada najmawa. Po-

`eqno je informisati se

preko sredstava javnog in-

formisawa (biometeorolo-

{ka prognoza) o koncentra-

ciji i vrsti polena u vazdu-

hu, te tome prilagoditi bo-

ravak napoqu, kao i svoju re-

dovnu medikamentoznu tera-

piju ako se koristi.
Redovno treba provetra-

vati stan i radne prostori-

je (kada nema vetra), ~istiti

klima ure|aje, brisati pra-

{inu i eventualno ugraditi

specijalne filtere koji ne

propu{taju alergene ~esti-

ce. Lokalna zajednica bi

trebalo aktivno da uklawa

korov na svojoj teritoriji.
Ukoliko osoba posumwa

na pojavu alergije, moj savet

je da se ne le~i na svoju ruku,
ve} da se {to pre javi svom

izabranom lekaru po savet i

adekvatnu terapiju.

Dr Aleksandra Karapanxi}

(lekar op{te prakse

u ambulanti „EMS“)
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Serija tekstova “EMS-ova 

ambulanta” omogu}ena je 

sredstvima TEMPUS projekta

alergija




